
Ok-ręgi Wyborczy Nr 30. w Słupsku

Karła da glosowania
fb Wyboroch tła $c[mu PoUkiel Rroczypos*>olife| ludowej 

w dniu 20 slycinia 1957 roku

USTA FRONTU JEPNOŚCi NARODU

Kandydaci na patiów 1

1. Gałek Marcin

2, Jagielski Mieczysław

3. Doliiwa Janina

4. Perna! Jart

5. Włosek Ada m

Ć. Szroeder Stanisław

7 OSTATNIEJ CHWILI

Z Wrocławia przez łódź 
powrócił do Warszawy 
premier Czou En-lai

WARSZAWA. 15 hm. o go. 
dżinie 17 powrócili do War
szawy z podróży po Polsce 
premier Hady Państwowej 
ChRL Czou En-lal, członkowie 
delegacji rządu Chin Ludo- 
vych oraz towarzyszące im 
osoby.

BUDAPESZT (Inf. wl.).
Radio budapeszteńskie poda

je. że premier Czou En-lal 
przybędzie na Węgry w dniu 
dzisiejszym w godzinach po
rannych.

WARSZAWA (inf. Wl.).
W dniu wczorajszym w póź

nych godzinach wieczornych, 
odbyło się w ambasadzie Chiń 
sklej Republiki Ludowej w 
Warszawie uroczyste przyjęcie 
dla bawiącej u nas w kraju, 
delegacji chińskiej.

WARSZAWA (Inf. wl.).
Radio podało o podpisaniu 

wspólnej deklaracji polsko- 
chińskiej.

Deklarację 1 szczegóły za
mieścimy w następnym nu
merze „Głosu**.

POWRACAJĄ DO KRAJU !

Nowi 
podsekretarze stano 
w Ministerstwie 
Rolnictwa

WARSZAWA. Prezes Rady 
Ministrów powołał na stano
wiska podsekretarzy stanu w 
Ministerstwie Rolnictwa Sta- 
nisława Gucwą, Mieczysława 
Jagielskiego i Kazimierza Pa
włowskiego.

Równocześnie odwołani zo
stali wszyscy dotychczasowi 
podsekretarze stanu w Mini- 
aterstwie Rolnictwa i byłym 
Ministerstwie Państwowych 
Gospodarstw Rolnych w liczbie 
ośmiu oraz jeden dyrektor 
gan oralny.

Zagwarantuj 
sobie prawo do 

głosowania 
2 DNI 

pozostały 
Ci na 
sprawdzenie 
swojego 
nazwiska 
na liście 
wyborczej

Grup* młodych Węgrów, 
wracających do kraju przed 
poselstwem Węgier w Wie
dniu.

Foto — CAF.

Otto Grotewohl 
przyjął ambasadora 
polskiego w NRD

BERLIN. Premier NRD Otto 
Grotewohl oraz pierwszy zastęp 
ca przewodniczącego Rady Mini 
strow NRD Walter Ulbricht przy 
jęli w poniedziałek ambasadora 
nadzwyczajnego i pełnomocne
go Polskiej Rzeczypospolitej Lu 
dowej w NRD Romana Piotrow- 

Lskicg%.

Ostatnie przygotowania 
do wyborów 

omówił aktyw 
rad narodowych

W dniu wczorajszym odbyła się w Prezydium WRN w Ko
szalinie narada przewodniczących prezydiów powiatowych 
1 gromadzkich rad narodowych, poświęcona przygotowaniom 
do zbliżających się wyborów.

Zadanie 
chwili
Kampania wyborcza

wstąpiła w swą ostat
nią I decydującą fazę. 

Dlatego też nie może w niej 
zabraknąć aktywistów skupio 
nych wokół Frontu Jedności 
Narodu. Nie może w niej 
zabraknąć przede wszystkim 
członków naszej partii.

W całym naszym woje
wództwie — w miastach i 
wioskach, odbywają się obec 
nie zebrania organizacji par 
tyjnych poświęcone sprawom 
wyborów. Oczywiście, że róż 
ne jest przygotowanie tych 
zebrań i różrty jest także ich 
przebieg. Jednak w ostatnich 
dniach — jak stwierdzają 
towarzysze z KM i KP bio- 
rący udział w tych zebra
niach — aktyw i organizacje 
partyjne otrząsnęły się z 
drętwoty, która je opanowa 
ła. Kampania wyborcza poru 
szyła ich do głębi, stworzy 
ła szerokie pole do ożywio
nej działalności politycznej. 
Uf I ELU aktywistów par- 
” tyjnych zgłosiło się do 

pracy agitacyjno-propagan- 
dowej bezpośrednio do korni 
tetów miejskich I powiato
wych. Np. przy KM Kosza
lin powstało kilka grup agi
tacyjnych.. Część towarzyszy 
bierze także udział w kampanii

Str. 3 — Przemówienie 
kandydata na posła — 
St. Wasilewskiego;
Str. 8 — 0 suwerenności 
po Imieniu.

Telefonem 
z województwa

Z propagandą 
wyborczą 
nadal słabo

Na ogót organizacja spotkań 1 
pi opaganda wyborcza pozostawia
ła w Szcąęclnku wiele do życze- 
r.'a. Zupełnie nie wykorzystuje 
się miejscowego radiowęzła. Dom 
Kultury ,.na kółkach", który „bi
wakuje" na Placu Wolności, ma 
spełniać rolę biura Informacyj-

Sztormy 
przeszkadzają 
w połowach

Według posiadanych przez ry 
haków informacji na łowiskach 
pojawiły się już duże stada dor
sza, które mogą zagwarantować 
dobre wyniki połowowe. Nieste
ty, na razie dorszom nie grozi 
żadne niebezpieczeństwo, gdyż 
rybacy uwięzieni są w portach 
ciągłymi sztormami. W ciągu 
pierwszych dni stycznia byli oni 
zaledwie niecałe dwa dni na po
łowach i wykonali tylko drobną 
część miesięcznych zadań.

A oto wyniki poszczególnych 
baz:

„Korab** — 13,1 proc, planu mieslęcznega.
„Barka** — 8,1 proc, planu miesięcznego? 

i oKuUi" w proc, planu nuMigwiegua

Na naradzie stwierdzono, że 
wicie lokali wyborczych nie jest 
dotąd jeszcze należycie wyposa 
żonych. Ponadto niektóre prezy 
dia rad narodowych i obwodo
we komisje wyborcze dość opić 
szale i niesumiennie załatwiają 
reklamacje wpływające podczas 
sprawdzania list. Np. w Tycho 
wie. pow. Białogard, zgłoszone 
reklamacje czekały na załatwię 
nie 10 dni. W PGR Rąbino oko 
lo 130 osób nic ujęto w spisie 
wyborców. W Mielnie spis wy 
borców wyłożono do sprawdzę 
nia w kiosku z gazetami. W 
związku z tym, Prezydium 
WRN zaleciło do dnia 18 sty

Załogi 
koszalińskich zakładów pracy 
podejmują rezolucje

Wczoraj, tj. 15 hm., w wielu zakładach pracy Koszalina 
odbyły się masówki. Załogi zakładów, po zapoznaniu się 
z przemówieniem tow. Gomułki na spotkaniu z wyborcami 
Wrarszawy, postanowiły wyrazić pełne poparcie progra
mowi Frontu Jedności Narodu, głosując bez skreśleń 
na całą listę kandydatów. Zostały też podjęte rezolucjo 
w tej sprawie.

W KOSZALIŃSKIEJ FABRYCE MEBLI masówki od
bywały się w poszczególnych oddziałach produkcyjnych. 
Nie obyło się bez dyskusji i polemik — tym cenniejsza 
jest jednak ostateczna rezolucja całej załogi, w której 
czytamy:

W
 TAK decydującej dla na 

rodu chwili, jaką są wy
bory do Sejmu postanawiamy 
głosować na listę Frontu Je
dności Narodu bez skreśleń.

7 KANDYDATÓW na 
" postów do Sejmu 

znam osobiście MARCINA 
GAŁKA z Malechowa. Znam 
dlatego, bo gdy przyjecha
łam w slawneńskie Galek 
pracował w ZSCh i pomógł 
mi uzyskać konia. Sprawę 
załatwił szybko, dobrze, Po 
mojej myśli. Na niego od
dam swój głos bez waha
nia. Innych kandydatów nie 
znam, ale to nic. My chłopi 
ufamy Władysławowi Go
mułce. Przecież zrobił to — 
czego chłop chcial. Kazał 
rozwiązać słabe spółdzielnie, 
które ani < hlopu, ani pań
stwu nic nie dawały i zno 
si stopniowo obowiązkowe 
dostawy, które chłopu nie 
pozwalały swobodnie gospo

(Dok na 2 str.)

Oto jak działają
niektórzy aktywiści w na
szym województwie w kam
panii przedwyborczej.

Wezwanie załogi 
Koszalińskiej Fabryki Mebli 

do ludzi pracy Ziemi Koszalińskiej 

Głosowanie bez skreśleń 
będzie poparciem dla VIII Plenum KC PZPR 

programu odnowy i suwerenności

Uwalamy, te w ten sposób bę 
dzie można wybrać taki Sejm, 
który w pełni zagwarantuje re
alizację programu Frontu Je
dności Narodu. Uważamy, że 
program ten odpowiada najży
wotniejszym interesom całego 
społeczeństwa l dlatego wzywa
my wszystkich ludzi pracy Zie 
mi Koszalińskiej, by podobnie

Aktyw
Związku Młodzieży 
Wiejskiej 
radzi...

Kilka dni temu odbyła się w 
Koszalinie narada prezydium 
Tymczasowego Komitetu Związku 
Młodzieży Wiejskiej. Na naradzie 
omówiono szereg zagadnień doty 
czących organizacji kół Związku 
Młodzieży Wiejskiej w poszczegol 
nych powiatach naszego woje
wództwa.

Aby prace powstałych Już kół 
usprawnić w powiatach, w któ
rych istnieje co najmniej pięć 
kół, postanowiono zorganizować 
Zjazdy Powiatowe 1 wybrać na 
nich Zarządy Powiatowe.

W podjętej uchwale przemiano 
wano Tymczasowy Komitet ZMW 
na Zarząd Wojewódzki Związku 
Młodzieży Wiejskiej w Koszali
nie oraz powołano komisję statu 
tową, która ma opracować pro
jekt statutu.

...pogoda
Chmurno t rozpogodzeniami. 

Temperatura od minus 1 st. C 
do plus 2 st. Ć. Wiatry północno- 
wschodnie i północno od I do 
5 m na sekundą,

ZA 4 DNI 

spotkamy się 
przy urnach wyborczych

I DEKADA 
STYCZNIA ’

Najlepsza 
kopalnia

Kopami* „Siersza" (ławorz 
nicKo-MiKołowskie zjeanoese- 
nio Przemysłu Węglowego) 
wykonała plan za pierwszą de 
kadę stycznia ca w 111 proc.

CAF — fot. Kondracki



Obrońcy proszą 
o łagodny 
wymiar kary 
dla sprawców 
chuligańskich ekscesów 
w Bydgoszczy

BYDGOSZCZ flnf. wl.).
W 8 rtniu toczącego się prictl 

Sądem Wojewódzkim w Byńgosz- 
czy procesu przeciwko sprawcom 
chuligańskich zajść w Bydgosz 
czy — sgd udzielił głosu obrou- 
com oskarżonych.

Obrońca o»k. lad. Gulcza — 
adw. Clemnlewskl wiele uwagi 
poświęcił społecznemu podłożu 
przestępczości wśród młodocia
nych ze Szczególnym uwzględnie
niem przyczyn panoszącego się w 
naszym kraju ehuligańzłwa.

Charakteryzując zajścia w dniu 
38 listopada 1M8 r. obrońca szcze
gółowo zajął się kwestią, czy osk. 
Gulcz mógł być przywódcą zbie
gowiska. Powiedział on, że Gulcz 
przyłączył się do tłumu, gdy zaj
ścia już trwały. To, że Gulcz 
znalazł się na czele, obrońca tłu
maczy szczególną podatnością o- 
skarżonego, jako osoby mało In
teligentnej, na wpływ tlum.u a 
ponadto znajdującej się w sianie 
silnego zamroczenia alkoholem.

Adw. Kochmański polemizował 
z oskarżycielami publicznymi, kto 
rzy określili oskarżonych jako 
męty społeczne 1 chuliganów. 
Wskazując następnie na niesłusz
ną — Jego zdaniem — kwąliflka 
cję prawną czynów oskarżonych, 
prosi Sąd o sprawiedliwy, łagod
ny wymiar kary dla Gulcza i Ko
nika, a dla Dzięgielewskiego — 
o wyrok uniewinniający.

w tym samym duchu przema
wiał adw. Karls prosząc o łagod
ny wymiar kary dla osk. RataJ- 
cuka.

Obrońca oskarżonych serwiń- 
skiego I Kaczyńskiego — adw. 
Mltklewlcz zmierzał do całkowi
tego odciążenia oskarżonych od 
zarzucanych im przestępstw.

Następny mówca adw. Koch 
przeprowadza tezę, iż osk. osk. 
Doliński i Witczak byli tylko bier 
nyml uczestnikami gaJU.

Obrońca osk. Gozdeckiego —■ 
adw. Ptslewlcz zaapelował do Są
du o sprawiedliwy wymiar kary 
dla swego klienta oraz ą jai od
roczenie.

Wezwanie załogi 
Koszalińskiej Fabryki Mebli 

do ludzi pracy Ziemi Koszalińskiej

A to ciekawe...
Były dziedzic 
„na inspekcji” 
-były młynarz 
„na kontroli”

ŁOD«. Apetyty b. dziedziców 
1 b. właścicieli dużych młynów 
ujawniają się — Jak donoszą ko- 
nspondenrl PAP — obecnie dość 
często. Ludzie cl, mimo wyraź
nych nie dopuszczających wątpli
wości zarządzeń władz, łudzą się. 
że — na fali decentralizacji oraz 
rozwoju drobnego przemysłu, ha» 
dlu l rzemiosła, na fali wyrów
nywania krzywd; popełnionych w 
minionym okresie w stosunku do 
większych gospodarstw — uda 
im się wrócić do rozparcelowa
nych majątków czy do przed
siębiorstw.

Tę śmieszne apetyty ujawniają 
się w różnych formach. Oto 
pizyklady z woj. łódzkiego.

Zrozumiale zdumienie wywołało 
w Mllonlcach, w pow. Kutno 
pojawienie się b. dziedzica Ko
neckiego, który oświadczył, że 
przybył na „inspekcję swego m- 
Jątku“, rozparcelowanego przed 
laty pomiędzy b- fornali i oko
licznych chłopów. Czynności 
związane z dokonywaniem „in
spekcji" zostały " Jednak poważ
nie zakłócone, a to z. uwagi na 
nieprzejednaną postawę miejsco
wych pareelantów. Stanowczo po
radzili oni b. dziedzicowi, abv 
wybił sobie a głowy marzenia o 
powrocie do majątku, bo właści
cielami Obszainiczej ziemi są od 
dawną chłopi, ą nie pan dzie
dzic.

Spotykając sie wszędzie z nie
przychylnym przyjęciem, b. dzie
dzic Konecki zmienił „taktykę". 
Dal on chłopom do zrozumienia, 
że mógłby ewentualnie zrezygno
wać z pretensji do majątku, gdy
by chłopi wysunęli go na sta
nowisko prezesa mającej powstać 
spółdzielni mleczarskiej. którą 
przejąć ma zakład w Krośniewi
cach. Chociaż propozycja la 
wzbudziła wesołość — b. dziedzic 
nie zrezygnował ze swoich za
miarów. Czyni on obecnie usil
ne • starania o uzyskanie w Mlło- 
włcach skromnej — nawet po
zbawionej wygód — kwatery, 
gdzie mógłby ale przejściowo za
trzymać 1 rozwijać stamtąd agi
tację na rzecz swojej „prezesu. 
ry“.

Z innego rodzaju pretensjami 
wystąpił również ostatnio b. mlv. 
narz -łan Śmiałek ze wsi Reiki 
w naw. Łowicz, Słysząc o tym, 
że państwo przekazuje dawnym 
właścicielom małe młyny o prze, 
miale do 5 ton dziennie, postano 
wił on odzyskać dawny swój 
młyn, nie baczne na to. że jego 
zdolność prz-mialową jest trzy
krotnie wyższa, W tym celu 
Śmiałek wraz z synem odwiedził 
młyn w Retkaeh. oby pnd DOZO, 
rem przemiału zboża dokonać w 
nim oględzin maszyn 1 urządzeń. 
Śmiałkowie zaczęli nawet mani
pulować samowolnie przy moto
rach. zastanawiając sle nrzy tym 
głośno. Jakich by dokonać w 
przyszłości „przeróbek". żeby 
zdolnie] przemiałowe młyna ob
niżyć do wymaganych przez pań. 
stwo t ton na dobę. Kres tvm 
wyczynom położyli pracownicy 
mlvna. wypraszając * nUge bez. 
oeelnych tmUtków.

Z obrad Komisji Politycznej ONZ

Propozycje rozbrojeniowe
USANOWY JORK. W przemówie

niu wygłoszonym podczas ponie 
działkowej debaty w Komisji Po 
litycznej ONZ w sprawie rozbro 
Jenia, delegat Stanów' Zjedno
czonych Cabot Lodge przedsta
wił projekt rezolucji USA o u- 
stanowieniu kontroli międzyna
rodowej nad dokonywanymi pró 
bami i doświadczeniami' z po
ciskami o dalekim zasięgu, je
żeli chodzi o rakiety międzykon- 
tynentalne i sztucznych sateli
tów Ziemi.

W zakresie redukcji sił zbroj
nych przedstawiony przez Lo- 
dge’a plan przewiduje w pierw
szej fazie redukcję do 2,5 mi
liona żołnierzy sit zbrojnych w 
Związku Radzieckim i w USA, 
zaś we Francji i w Wielkiej Bry 
tanii — do 750 tysięcy żołnie
rzy. Redukcji tej towarzyszyło
by stopniowe wprowadzanie w 
życie skutecznego systemu In
spekcji. Lodge podkreślił, że 
wszyscy członkowie podkomisji 
rozbrojeniowej ze Związkiem Ra 
dzieckim włącznie zaakcepto
wali wyżej podane liczby.

Przedstawiciel USA stwier
dził. że Stany Zjednoczone wy
rażają ze swej strony gotowość 
realizowania proponowanego 
przez prezydenta Llsenhowera 
planu inspekcji powietrznej te- 
rytoriów USA i Związku Ra
dzieckiego.

Pierwsze posiedzenie
gabinetu
MACMILLANA

LONDYN, Dnia 14 hm. odby. 
lo się pierwsze posiedzenie ści
słego gabinetu Macmillana. 
Wzięli w nim udział m. in. mi
nistrowie: spraw zagranicznych 
— Sclwyn Lloyd, obrony — 
Duncan Sandys, spraw wew
nętrznych — Butler.

W godzinach popołudniowych 
mianowani dnia 13 bm. mini
strowie złożyli przysięgę przy
jętą przez królową.

Macmillan w dalszym ciągu 
formuje swój gabinet. Po rozda
niu 18 tek ministerialnych człon 
kom tzw. gabinetu ścisłego, ma 
on jeszcze powierzyć obowiązki 
20 ministrom nie wchodzącym 
w skład gabinetu oraz około 
40 tek podsekretarzy stanu-.

Nowe przepisy podatkowe 
dla rzemiosła

*T DNIEM 1 stycznia br. weszły w życie nowe przepisy 
podatkowe dla rzemiosła. Nowy system podatkowy, 

obok złagodzenia dotychczasowej skali podatku dochodo
wego, wprowadza przede wszystkim stabilizację w spra
wach podatkowych i chroni rzemiosło przed dowolnością 
w wymierzaniu podatków.

NAJBARDZIEJ stałą formą 
podatku i jednocześnie najbar 
dziej łagodną, jeśli chodzi 
o jego wysokość — jest karta 
podatkowa. Obejmuje ona 
przeważającą część drobnego 
rzemiosła, której obroty i do
chody nie ulegają w ciągu ro
ku zasadniczym zmianom. Po
zwala to na ustalenie z góry 
stałej wysokości podatku, obej 
mującej zarówno należności 
z tytułu podatku obrotowego

Rząd Izraela 
odmawia 
wycofania wojsk 
z Półwyspu Synajskiego

TEL AVIV. Dziennik „La- 
rncrchav” donosi, że rząd Izra
ela powziął w niedzielę uchwa
lę. by odmówić ostąłecznie wy
cofania wojsk izraelskich z 
Szarm-Asz — Szejchu leżącego 
na południu Półwyspu Synaj, 
skiego, dopóki Izrael nie otrzy
ma tzw. gwarancji dotyczących 
żeglugi w zatoce Akaba. Rząd 
Izraela oświadczył, źe będzie się 
kategorycznie przeciwstawia! po 
wrotowi Egipcjan do Gazy i nie 
zgodzi się n» kontrole ONZ w 
tej atrefia

Cabot Lodge wypowiedział 
się przeciwko zakazowi doświad 
Cień z bronią atomową I oświad 
czyi, że Stany Zjednoczone go- 
towe byłyby zawrzeć porozu
mienie przewidujące uprzednie 
zawiadamianie o wszystkich za
mierzonych doświadczeniach z 
bronią jądrową i dopuszczające

Protest ambasady ZSRR 
w związku z zatrzymaniem 

przez władze angielskie 
obywatela radzieckiego

MOSKWA. Agencla TASS do 
nosi z Londynu: W dniu 22 grud 
nia ub. r. w czasie postoju w 
angielskim porcie Hull radziec
kiego statku „Siwasz” przepadł 
bez śladu lekarz okrętowy A. F. 
Biriukow. Agencja stwierdza, 
że mimo natychmiastowych kro-, 
ków podjętych przez kapitana 
statku i przedstawiciela aniba-’ 
sady ZSRR w Londynie poszu
kiwania Biriukowa nie dały wy
ników.

W dniu 24 grudnia ub. r, am
basada radziecka zwróciła się 
do angielskiego ministerstwa 
apraw zagranicznych z prośbą 
o podjęcie bezzwłocznych kro
ków w celu znalezienia Biriuko
wa. W związku z tym. że amba
sadzie nie udzielono odpowiedzi, 
W dniu 28 grudnia ambasada 
ZSRR skierowała do angielskie
go ministerstwa spraw zagra
nicznych notę wyrażającą po

1 dochodowego, jak 1 karty 
rejestracyjnej.

SZCZEGÓŁOWA tabela wyso
kości opłat «a karty podatkowe 
została Już opracowana 1 ngl° 
lżona. Obejmuję ona 4» specjal
ności rzemiosła. Z karty podał- 
kowoj muca korzystać w zasa
dzie rzemieślnicy w mlejseo- 
svośclach do 25 tys. mieszkań 
ców, a w niektórych specjalnoś
ciach rzemiosł, jak fryzJerstwm 
krawiectwo, szklarstwo Itp. bez 
ograniczeń. Z tej uproszczonej 
formy podatku skorzysta ok. tu 
tys. rzemieślników, tj. ponao 
50 proc, rzemieślników, podlega
jących opodatkowaniu.

Do wydziałów finansowych za 
częly już napływać pierwsze 
wnioski na wykupienie kart Po 
datkowych. Rzemieślnik chcący 
nabyć kartę podatkowa opłaca 
należność z góry za cały 1-0,5 
lub w ratach miesięcznych.

Rzemieślnicy, którzy nie bę
dą mogli korzystać z karty po
datkowej, będą płacić ustalony 
ryczałt.

Rzemieślnicy, którzy nic będą 
clieieli korzystać z tel formy 
podatku lub gdy działalność za
kładu rzemieślniczego będzie 
odbiegała od typowej działalno 
ści w (lanym rodzaju rzemio
sła, będą nadal opłacać podat
ki w formie rsrzaltu ustalane 
go Indyuldualnie.
\U PORÓWNANIU z do- 
’* tychczas obowiązy.jący- 

mi przepisami, ryczałtem in
dywidualnym objęto znacznie 
szerszy zasięg rzemieślników^ 
Dotychczas ryczałt indywi
dualny obejmował zakłady 
rzemieślnicze wykazujące o- 
brót do 360 tys. złotych rocz
nie. obecnie do 660 ty». zż.

w pewnym stopniu międzynaro
dową obserwację tych doświad
czeń, dopóki nie stanie się mo
żliwe ich ograniczenie a następ 
nie całkowite wyeliminowanie.

Stany Zjednoczone proponują 
poza tym, aby w nieokreślonej 
przyszłości cała produkcja małe 
riałów Jądrowych poddana zo
stała skutecznemu systemowi in 
spekcji i kontroli międzynarodo
wej i przeznaczona wyłącznie 
dla celów pokojowych.

ważne zaniepokojenie losem Bi
riukowa Nota domagała się za
stosowania natychmiastowych 
środków w celu ustalenia miej
sca pobytu Biriukowa.

Dopiero w dniu 3 stycznia br. 
tj. prawie po dwóch tygodniach 
od czasu zniknięcia fiiriukowa, 
ministerstwo spraw zagranicz
nych Anglii zakomunikowało 
amba»adzle radzieckiej, że Bi
riukow jakoby „proiił o pozwo
lenie pozostania w Anglii” i że 
„prośba ta została uwzględnio
na przez angielskie minister
stwo spraw wewnętrznych”. Am 
basada radziecka zażądała na
tychmiast umożliwienia przed
stawicielowi ambasady osobi
stego spotkania się z Biriuko- 
wem. jednakże angielskie MSZ 
nie udzielilą odpowiedzi na to 
żądanie ambasady. Przyczyny 
tego uporczywego milczenia 
wkrótce wyszły na jaw.

Sadzać z doniesień niektórych 
angielskich dzienników iliria 7 s«v 
czulą br. A. F. Biriukow został 
ł>rsonioi<ą zatrzymany przez wła
dzę angielskie. Jak donosił ko
respondent dziennika „Daily Ma 
II". wieczorem w dniu 5 stycznia 
kilku agentów angielskiego kontr 
wywiadu zjawiło się w hotelu 
„Slunrd Hotel" na Jednym z 
przedmieść Londynu, dokąd »a 
wieziono Biriukowa. Biriukowa 
poddano przesłuchaniu. „Przez ca 
lą noc — olsze korespondent — 
z pokoju doelwdzily tupot nóg. 
uderzenia w ścisnę 1 krzski". Po 
opuszczeniu hotelu przez agen
tów kontrwywiadu administracje 
hotelu wezwała policję. Korespon 
dent stwierdza następnie, że Ul 
rlnkow zabarykadował Me w po 
kojtt f krzyczał: „Zadam, a hv 
mnie oswobodzono", gdv pollojan 
et wyważali drzwi I wpudli do 
pokoju, zobaczyli, żc „Rosjanin 
wyskoczył oknem", Z poważnymi 
obrażeniami i skaleczeniami na 
szyi I rękach Biriukow został od 
wieziony — Jak podawały dzien
niki — do szpitala dla umysłowo 
chorych. Agencja TASS podkre
śla. te angielska lejna polteta 
Usiłuje dowieść, iż Biriukow Jest 
ohlakany, ąby pozbawić go mpżii 
woścl spotkania się z przedsta
wicielami amba«adv radzieckie!.

W dniu tl stycznia br. amba
sador Z billi w W, Brytanii Ł A- 
Malik złożył wizytę wlcemlnfstro 
wl spraw zagranicznych Kir|ma- 
trickowi 1 zaprotestował przeciw

ko bezprawnemu zatrzymaniu 
A. F. Biriukowa prie? policje an 
gielską. Ambasador ZSRR doma
gał się natychmiastowego wypusz 
ezenta Biriukowa na wolność 
i umożliwienia mu powrotu do 
kraju.

Telefonem 
z województwa

riego. Jednak, jak dotąd, nadało 
sie tvlko muzykę taneczna.

jstmeja taż poważny trudności 
w zapewnieniu śrudlcow lokomo
cji. Jedyny samochód KP PZPR 
nie jest w stanie podołać ogro
mowi zadań. Szereg Instytucji 
odmawia wypożyczenia samocho
dów dla biura propagandy wy
borczej.

Są to może sprawy drobne, 
niemniej jednak wpływają one w 
poważnym stopniu na chaos or
ganizacyjny i propagandowy. 

Dziś odbywa się plenum KP 
partii pośwlgeone omówieniu za- 
dań członków’ partii w estatnioh 
dniach przed wyborami 1 pod
czas wyborów.

Do dnia wczorajszego listy wy
borców sprawdziło 70 proc, mie
szkańców Szczecinka.

Z. Mlchta

» « »

W pemiedztatek wieczorem sta, 
rąnlem Obwodowogo Komitatu 
Frontu Narodowego nr * w Ko
szalinie kandydat na posła Zbl. 
gniew Strąemleckł spotkał sle z 
mieszkańcami kouąllńaklcgp śród 
mieśclą,

Spotkanie tp upłynęło w atmo
sferze apokejnal. treezowęj dys
kusji nad ogólnymi problemami 
polltyer.nyml 1 gos»o«taeczvmt na- 
s-/j<o kraju,

Jak my czynnie poparli kandy 
datów Frontu Jedności Narodu, 
oddając swój glos w dniu 20 sty 
cznia bez skreśleń".
Podobne masówki w dniu 

wczorajszym odbyły sie rów
nież w koszalińskiej Spółdziel
ni Pracy Mechaników Samo
chodowych, w bazie remonto
wo-budowlanej przemysłu te
renowego, w Przedsiębiorstwie 
Skupu Surowców Włókienni
czych i Skórzanych. Załogi 
tych zakładów uchwaliły re
zolucje stwierdzające, iż każ
dy z członków załogi będzie 
głosował bez skreśleń, na peł
ną listę wyborczą. Pracowni
cy Spółdzielni Mechaników 
Samochodowych postanowili 
wytłumaczyć swoim rodzinom 
i najbliższym znajomym ce
lowość i potrzebę oddania gło
su bez skreśleń. Ponadto pra
cownicy Przedsiębiorstwa Sku 
pu Surowców Włókienniczych 
i Skórzanych w podjętej rezo 
lucji, zrzekają się wszelkich 
roszczeń o należności z tytułu 
zaległych a pieópłaconych go
dzin nadliczbowych, niewłaści 
wie obliczanego podatku do-

farowat- Oointilka ostatnio 
powiedział, żeby oddawać 
kartki wyborcze bez skreś
leń. Wifc ja tak zrobi?, bo 
już powiedziałam, że Gomul 
ce ujam, wiem, że on chce 
chłopskiego dobra,

I 'i A ZIAREK 
Oórtko, pow. Sławno 

■* * *
— UWAŻAM, że my, lu

dzie ze wsi, powinniśmy 
wszyscy bez wahania oddać 
swe glosy na JAGIELSKIE
GO, GALKA i P ERN ALA. 
To ludzie, którzy się znają 
na rolnictwie, wiedzą czego 
wsi trzeba. Niektórzy mó
wią, że nie trzeba central
nych kandydatów. Ludzie — 
mówią do nich — zastanów 
cie się. Czy pomyśleliście 
ile Jagielski, jako nasz po
seł, będzie mógł pomóc ko
szalińskiej wsi? Ile spraw 
pomoże załatwić posłom, któ 
rzy mieszkała w naszym 
województwie? Ja uważam. 
że każdy rozsądny chłop 
powinien oddać swój glos 
na Jagielskiego. Dobrze bę
dzie, jeśli będziemy mieli ko 
Szalińskiego pysia — kie
rownika Wydziału Rolnego 
KC PZPR, Silą rzeczy na
sze województwo mysi być 
wtedy jego oczkiem w gło
wie. Sporo na lym skorzy
stamy.

JEŻDJ.% do Stupska l 
wtem, że niektórzy psioczą 
na kandydata na posła — 
lekarza Doliwę. Ja dobrze 
znam obywatelkę Doliwe. 
To dobry, ludzki lekurz. O- 
bywatelka Dnliwa leczy na 
sze dzieci Leczyła i mojego 
sima, dobrze wyleczyła, 
więc l na nią bez wahania 
oddam swój głos.

ZDZISLAIV KOLACZYNSKI 
Duninowo, powiat słupski

* * *
JjRUKARZOWI Koszalin- 
LI skich Zakładów Grafi

cznych Antoniemu Natusiewl 
ezowi. podobnie jak i innym 
jego współpracownikom po
doba kię program pracy kun 
dydata na posła tow. Felik
sa Gawrońskiego. Uważa 
on, że aktywizacja gospoda' 
ki morskiej jest jędnym z 
problemów wymagających 
szubkiego rozwiązania.

Tow, Józef Górnoś, ma<- 
ster zespołu gazetowego do 
daic. ic iego zdaniem, jed
nym z najistotniejszych po
stulatów wysuwanych przez 
Gawrońskiego jest sprawa 
odnowy kołobrzeskich uzdro 
Wisk.

Pozą Gawrońskim — fr>W. 
Górnaś poprze także bundy 
daturę Andrzeja Benesza, od

chodowego itp., pragnąc w ten 
sposób pomóc państwu w trud 
nej sytuacji gospodarczej.

Oficerowie rezerwy woj- ko
szalińskiego zrzeszeni w Zwiąs 
ku Oficerów Rezerwy PRL wy 
stosowali do tow. tow. Gomuł
ki, Cyrankiewicza, Spychal
skiego i Zarzyckiego lisf, v/ 
którym piszą:

„/.upewniamy Wąs, że wszy- 
scy oficerowie zrzeszeni w na* 
szym związku soJIdaryzują się 
z programem Fppntu Jedności 
Narodu i będą w dniu 20 stycx 
nia glosować na pełną listę kan 
dydatów FJN, dając w ten spo 
sób wyraz swojego patriotyzmu* 
przywiązania do ludowej ojczy 
zny i Polskiej Zjednoczonej 
Partii Robotniczej1*.

* * *
Zarząd Powiatowy Ligi Ko- 

biet w Kołobrzegu apeluje do 
wszystkich kobiet miasta i po 
wiatu, aby wywiązały się ze 
swego obowiązku obywatel
skiego i wzięły udział w wy
borach do Sejmu.

„Jeśli Chcesz — czytamy w 
odezwie ZP LK — aby przy
szły Sejm był w stanie jak naj 
szybciej wcielać w życie pro
gram VIII Plenum KC, oddaj 
kartkę wyborczą bez skre
śleń”.

tik)

któregff Jako prawnika bę
dzie domagał sif solidnej 
pracy w Komisji Ustawodaw 
ciel, Nąsze ustawodawstwo, 
a szczególnie w stosunku 
do młodzieży wymaga — je 
go zdaniem — rzetelnego u* 
porządkowania-

Władysław Dudek — rów 
nież majster KZG, jako 
mieszkaniec Słupska mówi 
o tow. Doliwie. Zna ją jako 
uczciwego lekarza, dobrego 
specjalistę, cieszącą się du
żym szacunkiem, szczegól
nie wśród kobiet.

cznia sporządzić dodatkowe spl 
sy wyborców i załatwić pozosta 
łych jeszcze około 500 rekls- 
niacii,

W celu zabezpieczenia ładu 
i porządku w czasie wyborów, 
w niektórych powiatach woje
wództwa powołano już milicje 
robotniczą i chłopską, która bę 
dzie udzielać wszelkich łnlorma 
cjł i pomagać w sprawnym 
przeprowadzeniu wyborów.

W powiecie Świdwin, chłopi 
z wiosek oddalonych od lokali 
wyborczych podjęli Inicjatywę 
zbiorowego wyjazdu do wybo
rów, organizując we własnym 
zakresie środki lokomocji.

(lefo)

wyborczej pracując w trój
kach partyjnych przy posz
czególnych obwodach wybór 
czych. Są i tacy, którzy ak
cją wyborczą zajmują się 
w swoim zakładzie pracy. Je 
śli chodzi np. o Koszalin, to 
aktywnością w kampanii wy 
borczej wyróżniają się orga 
nlzacje partyjne przy MPRB, 
WZGS, fabryce mebli itp,

Ale taki podział zadań dla 
członków partii nie wszędzie 
został dokonany. Są Jeszcze 
organizacje partyjne i człon 
kowle partii, którzy nie wlą 
czyli się w nurt walki politycz
nej. Najwyższy już czas, by 
te organizacje partyjne I cl 
członkowie partii zrozumieli, 
że aktywny udział w to
czącej się kampanii wybór 
czej, słanie na jej czele. Jest 
ich partyjnym obowiązkiem, 
|est najważniejszym zada
niem, jakie nasza partia sta 
wla przed każdym członkiem 
w chwili obecneł.

Nowy podsekretarz
stanu USA

NOWY JORK. Rzecznik Bia
łego Domu oświadczył, że pre
zydent Eisenhower postanowi! 
mianować dotychczasowego am
basadora USA w Paryżu M. C. 
Douglasa Dillona zastępcą se- 
kretarza stanu. Dillonowi będą 
powierzone sprawy gospodar
cze wchodzące w zakres kompe
tencji departamentu stanu USA.

Zadanie 
chwili

Ostatnie 
przygotowania 
do wyborów



Mamy jeden program
J

UZ tylko 4 dni dzie
lą nas od wyborów do 
Sejmu Polskiej Rzeczy
pospolitej Ludowej. Wy 
bory te mają dla nas 

szczególne, śmiało rzec można, 
historyczne znaczenie. Mają być 
bowiem dalszym krokiem na 
drodze realizacji przemian zapo 
czątkowanych polskim Paździer
nikiem. Sejmowi, który wybie- 
rzemy, przypadnie w udziale o- 
pracowanie polityczno-gospodar 
czego modelu naszego państwa 
i nadanie ostatecznego kształtu 

j naszym planom i perspektywom 
i rozwojowym. To — rzecz oczy- 
Iwista — poważne i odpowie- 
idzialne zadania.

A równocześnie sam przebieg 
-.wyborów będzie generalnym e-1

Nasz wspólny program wyborczy 
— to program Frontu Jedności 

Narodu
Kandydujemy wszyscy — 

członkowie partii, ZSL, Stronnic 
twa Demokratycznego i bezpar
tyjni z jednej wspólnej listy i 
przedstawiamy społeczeństwu 
jeden program wyborczy. Jest 
to program Frontu Jedności Na 
rodu.

A Jest on rezultatem porozumie 
ni a wszystkich aktywnych sił 
politycznych i społecznych w 
kraju. Jest rezultatem porozu
mienia wynikłego ze zrozumie
nia faktu' że programowi Pol
skiej Zjednoczonej Partii Robot
niczej i jej nowego październi
kowego kierownictwa żadna siła 
w Polsce nie jest w stanie prze
ciwstawić innego progra
mu, który gwarantował
by pełny rozwój naszych sił 
gospodarczych, pełne rozwinię
cie naszych rezerw narodowych 
I energii naszego narodu. Nie 
ma innego programu, który by 
gwarantował szybką poprawę 
warunków bytowych ludności i 
nieustanne umacnianie suweren

Będziemy reprezentować interesy 
całego narodu

Przyszli posłowie Ziemi Ko
szalińskiej w Sejmie Polskiej 

»Rzeczypospolitej Ludowej reali
zować będą konsekwentnie pro
gram Jedności Narodu wycho
dząc z założenia, że odpowiada 
on najlepszym i najistotniej
szym dążeniom najszerszych 
mas.

Podstawowym tego warun
kiem będzie dalsze podniesienie 
roli Sejmu jako najwyższej u- 
stawodawczcj i kontrolowanej 
władzy państwowej.

Poprzez Sejm umacniać 1 rozwl 
lać pragniemy te wszystkie lnstv 
tucje, które działają na rzecz de 
mokratyzacjl naszego życia.

A więc, chodzić będzie o to, 
aby nowy Sejm znalazł środki za 
pewniające radom narodowym da 
łeko Idącą samodzielność, dalsze 
rozszerzenie Ich uprawnień oraz 
wpływ ludności na pracę samycn 
rad. Chodzi o wypracowanie w 
pełni zdolnej do życia koncepcji 
samorządu gospodarczego w mie 
ście I na wsi. Nowy Sejm będzie 
miisiał opracować również nowe 
sknteczne gwarancje prawno-u
strojowo dla zapobieżenia na przy 
az’ość wszelkim przejawom łam a 
nia praworządności, naruszania 
konstytucyjnych uprawnień oby
watelskich.

Działać pragniemy na rzecz kon 
tynuowania 1 rozwijania jedynie 
słusznej linii polityki zagranicz
nej — sojuszu I przyjaźni ze 
Związkiem Radzieckim i Innymi 
krajami socjalizmu w oparciu o 
pełne i konsekwentno uznanie za 
sady suwerenności I integral
nej państwowej, braterską współ

O właściwe miejsce dla potrzeb 
naszego województwa

To wszystko są sprawy ogól
nonarodowe, dotyczące całego 
kraju. Ale posło.wie nasi zawie
dliby zaufanie swych wyborców 
— mieszkańców Ziemi Koszaliń 
skiej, gdyby nie pamiętali o tym, 
że obowiązkiem ich jest walczyć 
z trybuny sejmowej o właściwe 
miejsce dla potrzeb naszego wo
jewództwa. f

Trzeba, aby nasze wojewódz. 
Iwo. jego wkład do ogólnonaro
dowej gospodarki, jego Interesy 
1 potrzeby stawiać właściwie 
prz-d Sejmem i najwyższymi 
władzami państwowymi, przed ca 
lvn» narodem. To Jedno z naj
ważniejszych zadań dla naszych 
przyszłych posłów'.

Warto więc Już dziś przeprowa
dzić krótką, chociażby pobieżną 
ocenę naszego dorobku — osiąg
nięć I zaniedbań, potrzeb 1 per- 
spektyw na przyszłość.

Niektórzy w gospodarce naszej 
na Ziemi KoszalińskieI widzą tul. 
ko wypaczenia i zaniedbania. 
Jest to ocena z gruntu fałszywa 
1 szkodliwa.

Przekreśla ona nie tylko ogrom- 
nj_wvsllek partii 1 władzy 

gzaminem dojrzałość! politycz
nej całego narodu, da nam naj
lepszą odpowiedź jaki jest sto
sunek najszerszych mas do za
początkowanego przez wszyst
kie postępowe siły narodu dzie
ła odnowy naszego życia.

I dlatego przykładamy tak 
wielką wagę do zbliżających się 
wyborów, dlatego partia nasza 
i wszystkie postępowe siły naro
du — Zjednoczone Stronnictwo 
Ludowe, Stronnictwo Demokra
tyczne, wszystkie organizacje i 
związki połączyły się we Fron
cie Jedności Narodu, aby współ 
nie walczyć o utrwalenie zdoby 
czy ludu pracującego, o dalszą 
demokratyzację i budowę socja
lizmu.

ne] f samodzielnej polityki Pol
ski na świecie.

Są tacy, którym nie podoba się 
nasze współdziałanie. Głoszą oni 
obłudnie, że walka międzypartyj
na jest dowodem prawdziwej wol 
ności 1 demokracji. Zdarzają się 
też próby podważania kicrownl 
czej roli partii 1 niewybrednego, 
demagogicznego, atakowania kan 
dydatów — członków PZPR pod 
najróżnorodniejszymi zarzutami, 
wśród których nie brak było o 
blndnych zapewnień, że chodzi tu 
o dobro partii 1 socjalizmu.

Na różnych zebraniach uslłowa 
no rozsadzać porozumienie osią
gnięte we Froncie Jedności Naro 
du. przeciwstawiając np. kandy
datów Innych stronnictw człon
kom partii.

Na wszystkie te próby odpo
wiadamy wyraźnie: nie ma i nie 
będzie u nas walki międzypar
tyjnej, nie będzie rywalizacji o 
mandaty poselskie. Bo ponad 
własne, partykularne interesy 
przenosimy sprawę obrony i 
umocnienia naszych zdobyczy, 
a to wymaga od nas pełnej jed
ności i konsolidacji wszystkich 
sit.

pracę 1 wzajemną pomoc. To wszy 
stko otwiera równocześnie więk
szo niż dotąd możliwości aktyw
nej polityki na rzecz rozszerzenia 
stosunków politycznych, gospodar 
czych 1 kulturalnych z całym 
światem, niezależnie od ustroju 
poszczególnych państw. •

Zdajcmy sobie wszyscy spra
wę, że podstawowym żądaniem, 
jakie wysuwa cały naród jest — 
obok poszanowania demokra
tycznych norm życia publiczne
go — przede wszystkim popra
wa sytuacji materialnej ogółu 
ludności pracującej. Chcemy le
piej mieszkać, lepiej się odży
wiać, chcemy mieć zagwaranto
wane pełne zatrudnienie przy go 
dziwych warunkach pracy.

Program wyborczy jasno 1 
niedwuznacznie wskazuje na te 
zadania jako na podstawowe za 
dania przyszłego Sejmu. Ale w 
przeciwieństwie do programu 
wyborczego sprzed czterech lat, 
mierzymy tym razem zamiar na 
siły, nie zakładając sobie osiągnię 
cia celów, zbyt dalekich i zbyt 
górnych z perspektywy naszej 
obecnej sytuacji gospodarczej. 
Główną zadanie, jakie stanie 
przed nowym Sejmem polegać 
będzie na tym. aby istniejące 
w tej chwili możliwości gospo
darcze kraju, jego rezerwy 1 za
soby wykorzystać maksymalnie 
dla poprawy sytuacji material
nej najszerszych mas.

wej nad zagospodarowaniem tych 
ziem, ale również neguje ofiarny 
trud setek tysięcy łudzi pracv, 
którzy przyszli tutaj i w trud
nych warunkach wznosili zrębu 
nowego życia, przekształcili tę 
ziemię 1 utrwalili tu polskość.

Warto przypomnieć. Jak wyglą
dało Koszaliński*, kiedy przyby
wały tutaj z inicjatywy partii 
pierwsze grupy operacyjne, aby 
organizować zasiedlanie tych 
ziem.

W gruzach leża1v nasze mia
sta: Kołobrzeg, Koszalin. Draw
sko. Miastko i inne. Zniszczo
nych była przeszło 10 tys, domów 
rdeszkajnurh. nieczynne bylv *- 

! iPktrownie. gazownie I wndocia- 
t i. Orroiw były zniszczenia na 
wsi. Ponad 7 tys. budynków go. 
«podarsklch leżało w ruinie. V- 
r?ądzenia odwadniające były ce- 
Iowo zniszczone I wody zalały 
przeszło 17 tys. ha łąk i pól.

Trudności odbudowv potęgowa
ło zniszczenie transportu, zerwa
ne mosty, zdemontowane tory 
i węzły kolejowe. zaminowane, 
•zawalone wrakami portu. Wszyst- 
ko to piętrzyło sic przed nłrrw 
szymj gosnodarzami i budów ni
czym! Ziemi Koszalińskiej murem 

. przęszWd. z

PRZEMÓWIENIE PROGRAMOWE KANDYDATA NA PO
SŁA. I SEKRETARZA KW PZPR W KOSZALINIE SIANI- 
SŁAWA WASILEWSKIEGO W IMIENIU WSZYSTKICH 
KANDYDATÓW FRONTU JEDNOŚCI NARODU WOJE
WÓDZTWA KOSZALIŃSKIEGO.

Te ziemie — głosiły zachodnie 
gazety — pozostaną na długie 
lata pustynią.

Ale nie spełniły się te prze
widywania. Zasiedliliśmy te 
ziemie. Zagospodarowaliśmy 
wsie i miasta, uruchomiliśmy 
zakłady. Na miejscu obszar- 
rńczych majątków powstało 
800 państwowych gospodarstw 
rolnych, na gospodarstwa przy 
był0 setki tysięcy osadników. 
W chwili obecnej nasze woje
wództwo zamieszkuje 625 ty
sięcy ludzi. Odbudowaliśmy i 
uruchomiliśmy setki zniszczo
nych zakładów pracy. Pracu
ją dziś fabryki Słupska i Ko
szalina, unowocześnia się Sia- 
nowska Fabryka Zapałek, wy
biegają tysiące metrów tka
niny spod krosien Złocieńca 
i Okonka.

Obecnie na terenie naszego 
województwo pracuje ponad 500 
zakładów. Wzrosła produkcja 
przemysłowa. W roku 1955 
wartość tej produkcji w ce
nach niezmiennych była 4-krot 
nie wyższa niż w roku 1949.

Uruchomiono również znisz
czony transport. Pęd jęto ruch 
kolejowy na liniach długości 
8 00Ó km, odbudowano 876 km 
zniszczonych torów, węzły i 
stacje kolejowe.

Niemałe były wysiłki zmie
rzające w kierunku zapew
nienia masom pracującym od
powiednich warunków byto
wych.

Odbudowaliśmy 11 gazowni, 
22 zakłady wodociągowe, 
7 łaźni, 14 budynków hotelo
wych oraz uruchomiliśmy ko
munikację miejską w Słup
sku i Koszalinie.

Dokonano remontów kapitał 
nych i zabezpieczających w 
przeszło 54 000 izb mieszkal
nych.

W ostatnich łatach podjęto 
odbudowę Koszalina, rozpo
częto też. pierwsze prace w 
Kołobrzegu i innych miastach.

Te 12 lat nie były dla nas 
stracone, dokonaliśmy wielkie 
go dzieła zagospodarowania 
Ziemi Koszalińskiej.

Nie oznaczą to bynajmniej. Iż 
nie popełniliśmy w tym okresie 
błędów 1 wyczerpaliśmy wszyst
kie Istniejące możliwości. Dziś 
widzimy jasno, że Ziemią Kn- 
szallńska jest. Jeszcze poważnie 
zaniedbana I trzeba Jeszcze wiele 
wysiłków, aby zaniedbania te 
usunąć.

Jakie były źródła tych zanle. 
ubań?

O dalszą aktywizację 
Ziemi Koszalińskiej

Opracowaliśmy plan akty
wizacji województwa kosza
lińskiego. Winien on przynieść 
poważną poprawę sytuacji go 
spodarczej.

W dziedzinie przemysłu 
przewidujemy zagospodaro
wanie szeregu nieczynnych 
obiektów przemysłowych lub 
też rekonstrukcję i rozbudowę 
innych — Już pracujących.

I tak wysfepujemv o uruchę 
mienie poważnego obiektu no 
byłej pap'emi w Kopicach. Bę 
dzie to miało poważne znacze
nie dla słabo zagospodarowa
nego powiatu miasteckiego. 
Podobnie z obiektem w Dęb
nicy Ka^ubskiei w pow. słup
skim. Walczymy o rozbudo
wę obiektu w Jezierzycach. 
Wykorzystywanego dotąd do 
produkcji ubocznej.

Celem wykorzystania lokal
nych surowców projektujemy 
uruchomienie dwóch brykie- 
ciarni torfu. 4 większych ce
gielni oraz zakładów przemy
słu leśnego.

W Koszalinie, w onarciu o 
rozbudowę istniejących obiek
tów uruchomiony zostoje za
kład części samochodowych. 
Własne plany inwestycyjne

Jak będziemy w Koszalińskim 
realizować 

nowy program rolnictwa
Poważne znaczenie dla na 

szego rolniczego województwa 
rna ogłoszony wspólnie przez 
PZPR i ZSL nowy program 
rolnictwa. Pozwoli on. nięwąt

rozwoju Ziemi Koszalińskiej 
poprawy życia wszystkich ludzi pracy 
walki o dalsza budowę socjalizmu w naszym kraju

Przede wszystkim niewłaściwa 
ocena sytuacji gospodarczej Ziem 
Odzyskanych przez władze cen
tralne. Przez długi czas uważa
no, że gospodarka na tych tere
nach nie potrzebuje poważniej
szych nakładów Inwestycyjnych, 
można ją natomiast poważnie 
eksploatować.

Nie zdecydowano się też na 
zlokalizowanie na naszych tere
nach jakichś nowych obiektów 
przemysłowych. Pozostaliśmy 
więc na uboczu wielkiego ruchu 
industrializacji kraju. Z ogólnych 
nakładów Inwestycyjnych na wo
jewództwo nasze przypada nie
cały 1 procent.

Druga przyczyna, to błędy w 
dotychczasowej polityce rolnej. 
Odbiły się one ujemnie na całej 
naszej gospodarce, ale szczegól
nie dotkliwie dały się odczuć w 
województwie typowo rolniczym 
— takim jak nasze. Nieuregulowa
nie spraw własności ziemi, nie
właściwa, często zawężona kla
syfikacja ziemi, a co za tym 
idzie, nadmierne obciążenia obo. 
wiązkowymi dostawami 1 podat
kami spowodowały, iż mimo stałe 
prowadzonej akcji osledleńczel 
Ilość gospodarstw chłopskich 
zmniejszyła się o ok. 16 proc.

Trzecia przyczyna, to zaniedba
nia naszej administracji tereno
wej, która często nie wykazywa
ła dostatecznej inicjatywy i sa
modzielności w rozwiązywaniu 
wielu problemów gospodarczych 
i społecznych na swym terenie.

To były poważne błędy i za
niedbania. Ale możemy stwier 
dzić z czystym sumieniem, że 
z chwilą uświadomienia ich 
sobie.- rozpoczęliśmy walkę o 
ich likwidację.

Jeszcze w ubiegłym roku 
kierownictwo partyjne współ 
rtie z Prezydium Wojewódz
kiej Rady Narodowej, podej
mowało szereg bafalii u władz 
centralnych o uwzględnienie 
potrzeb naszego województwa. 
Stopniowo uzyskaliśmy poważ 
ne zwiększenie kredytów na 
budownictwo, zlokalizowano 
na naszym terenie szereg 
obiektów gospodarczych. a 
przede wszystkim uzyskaliśmy 
poważna obniżkę obowiązko
wych dostaw zboża. Prezy
dium Woj. Rady Narodowej 
jako pierwsze w kraju wystą
piło z inicjatywą przekazania 
newnych niesłusznie scentra
lizowanych uprawnień powia
towym i gromadzkim radom 
narodowym.

Były to pierwsze kroki w 
kierunku uzdrowienia gospo
darki naszego województwa. 
Październikowy przełom po
zwolił nam ostrzej spojrzeć 
na te sprawy, opracować bar
dziej śmiały i konsekwentny 
program naprawy I rozwoju 
gospodarki naszego wojewódz
twa.

ma również przemysł tereno
wy, zamierzając uruchomić ok. 
40 obiektów oraz spółdziel
czość pracv — około 50 mniej- 
szych zakładów.

Nie wszystkie te Inwestycje 
można przeprowadzić od razu. 
Nie mamy jednak zamiaru 
rezygnować z naszych postu
latów, widzimy bowiem pe’ną 
celowość i konieczność urucho 
mienia tych obiektów. Po
przez trybunę sejmową będzie 
mv walczyć o realizację tych 
zamierzeń.

Dalsze inwestycje — fo od
budowa Kołobrzegu jako jed
nego z najlepszych w kraju u- 
zdrowiska, nosiadaiacego do
skonałe źródła lecznicze, roz
budowa rybołówstwa Przy
brzeżnego i średnlcmorskiego. 
rozwój naszych małych por
tów — Kołobrzegu. Ustki i 
■Darłowa. To wszystko łącznie 
z rozwoiem rzemiosła. które
mu udzielimy znacznego po- 
narcia, stworzy poważne mo
żliwości zatrudnienia, przyczy 
ni się nrzy stosunkowo nie
wielkich wkładach do znacz
nego wzrostu dochodu naro
dowego.

pliwie oprzeć naszą gospodarkę 
na zdrowych, zapewniających 
szybki rozwój podstawach.

Weźmy tylko kilka zasadniczych 
zagadnień: uregulowanie prawa 
właMoSci 1 obrotu juenilą . przy. 

czyni się do tego, że każdy chłop 
poezuje się w pełni gospodarzem 
swej ziemi. A w naszych warun- 
kach jest to szczególnie potrzeb
ne. Jest rzeczą naturalną, że 
gospodarstwo może się rozwijać 
tylko w warunkach jasno okre
ślonego I przestrzeganego w pra
ktyce prawa własności. Trzeba, 
aby każdy osadnik miał pełne 
prawo dysponowania swą ziemią.

Istnieją w naszym wojewódz
twie poważne nadwyżki ziemi 1 
dlatego przyznanie chłopom pra
wa do powiększenia gospodarstw 
w granicach do 15 ha jest spra- 
wą w pełni realną. Realne są też 
projekty przekazywania chłopom 
ziemi w dzierżawę na dogodnych 
warunkach.

Wiąże to się ściśle ze sprawą 
świadczeń wsi wobec państwa, 
bo w ubiegłym okresie mieliśmy 
przecież zjawisko zrzekania się 
przez wielu chłopów części zie 
mi pod ciężarem nadmiernych 
świadczeń. I tutaj dalsza obniż 
ka obowiązkowych dostaw zbo 
za, podniesienie jego ceny o 
100 proc, przy perspektywie dal 
szych stopniowo wprowadza
nych ulg ma dla nas ogrom 
ne znaczenie.

Ponadto wymiary wszelkich 
świadczeń opierać się winny 
na irnukowej, gleboznawczej kła 
syfikacji ziemi.

O awans kulturalny 
naszego województwa

W natłoku zagadnień gospo
darczych często uciekały nam 
z pola widzenia niemniej waż 
ne sprawy kultury czy oświa
ty. A również na tym, odcinku 
jesteśmy poważnie opóźnieni. Po 
wstało u nas co prawda w o- 
statnich latach szereg placó 
wek kulturalnych takich jak: 
Bałtycki Teatr Dramatyczny, 
ognisko muzyczne i plastyczne, 
orkiestra symfoniczna, Fkspozy 
tura Polskiego Radia, która o- 
becnie otrzymuje własną roz 
głośnię, ale to wyliczenie nie 
może nas zadowolić.

Potrzeby są daleko większe 
uwypuklają się one na spotka 
niach z wyborcami, gdzie z 
pełną troską gospodarzy. prości 
ludzie mówią nam o swych 
potrzebach kulturalnych.

Wiele zależy od nas samych
Posłowie nasi będą niewątpli 

wie domagać się realizacji 
naszych potrzeb. Poważne na 
dzieje wiążemy też z działal
nością powołanej niedawno ko 
misji partyjno-rządowej do 
spraw aktywizacji Ziem Odzy
skanych.

Wysiłkom podejmowanym 
przez państwo wyjść musi na
przeciw inicjatywa najszerszych 
mas w terenie. Nie łudźmy się, 
ze najlepszy nawet Sejm będzie 
w stanie załatwić wszystko dro 
gą dekretowania, nie liczmy, 
że władze centralne zasypią 
nas kredytami i dotacjami in 
westycvjnymi, że dostarczą nam 
wszystkiego czego tylko będzie 
potrzeba. Na wiele rzeczy pań 
■;two nasze nie stać jeszcze w 
chwili obecnej.

Ale wiele zależy od nas sa-| 
mych — od naszej aktywności 
i gospodarności. Województwo 
koszalińskie, to województwo 
wielu nie wykorzystanych re
zerw. Jeśli każdy z nas rozej 
rzy się dokoła okiem gospo 
darza. jeśli solidnie zabierze się 
do pracy, będzie mógł dokonać 
wielu rzeczy. A w oparciu o 
taką inicjatywę, o rosnącą ak
tywność gospodarczą najszer
szych mas. przedstawiciele wo
jewództwa beda mogli zrobić w 
przyszłym Sejmie wiele.

Stwierdzając to chcemy pod
kreślić szczególnie mocno fakt, 
że cały nasz program nie ople 
ra się na zasadzie nieodpowir 
dzia!nvch obiecanek, ale wynika 
z założeń i programu partii t 
snrzvmierzonych stronnictw po 
litycznych, wnika z analizy po 
ti-eb i możliwości naszego te 
renu.

W kampanii wybornej ujaw
niły sle u nas pewne demago- 
rlezne l obliczone na efekt obie. 
Mnkl. Są to takty odosobnione, 
ale mora przvezvnlć sio do pew
nej dezorientacji. Obiecywano 
nn. natychmiastowe zniesienie o- 
bowlązkowych dostaw itp.

Pragniemy tutaj oświadczyć z 
cala odpowiedzialnością: zgadza, 
my się w pełni ze stwierdzeniem 
to w. Gomułki na VIII Plenum,.

Przeprowadziliśmy dotąd kil 
syiikację gleboznawczą na ob- 
szarze ok 93 tys. ha, żarnie- 
rzamy ja przeprowadzić w dal 
szym ciągu na obszarze 200 
tys ha. Ale wymaga to dłuż 
szego czasu. Na razie więo 
chcemy przeprowadzić pewną 
korektę w oparciu o klasyfika
cję niemiecką, wszędzie tam, 
gdzie -mamy na to odpowied
nie dokumenty.

Trzeba też zwiększyć zaopatrze
nie wsi w materiału budowlane. 
Mamy tu dwa źródła. Państwo 
ze swego centralnego rozdzielni
ka zapewnia nam zwiększona ich 
ilość, a z drugiej strony możemy 
uzyskać dodatkowe ilości u nich*, 
miając rezerwy naszego przemy
słu materiałów budowlanych.

Trudniejsza nieco sprawa Jest 
w dziedzinie zaopatrzenia w ma
szyny. a zwłaszcza nawozy sztucz
ne. Ale 1 tutaj walczyć będzie
my o możliwie najszersze u- 
względnlenle naszych potrzeb. 
Nie domagamy «le uprzywilejo
wania naszego województwa, ale 
sadzimy, że wobec większego 
niż w Innych regionach zniszcze
nia rolnictwa konieczne jest u- 
dzielenie nam zwiększonej pomo
cy. Ale to nie rozwiązuje na
szych potrzeb. Dlatego też na
sze rolnictwo Indywidualne ^zo. 
rem PGR przestawić należy na 
szersze stosowanie nawcaów zie
lonych i naturalnych.

Trzeba naszym środowiskom 
kulturalnym stworzyć odpowied 
nie warunki do pracy, a równo
cześnie aktywizować je jak na[ 
szerzej do pracy w terenie, aby 
zapewnić wzrost poziomu pra 
cy masowo-kulturalnej.

Podobnie w sprawach oświa 
(y. Potrzebna jest większa tros 
ka o sprawy nauczycieli, udziele 
nie im większej pomocy w ich 
trudnej pracy. A równocześnie 
trzeba walczyć o wzrost pozio 
mu nauczania, który w wielu 
szkołach mimo ofiarności nauczy 
cieli wciąż Jeszcze nie Jest do
stateczny. Musimy w tej sytua 
ejl zerwać z fałszywym poglą
dem jakoby sprawy kultury f 
oświaty były zbyt kosztownym 
jak na nasze warunki luksu
sem. Bardziej przemyślana i 
celowa gospodarka przydziela
nymi środkami pozwoli wygo
spodarować wiele funduszy na 
te cele.

Fe system obowiązkowych dostaw 
Jest systemem nietrwałym 1 przej 
ściowym. Ale zdajemy sobie 
wszyscy z tego sprawę, że ure
gulowanie tego może nastą
pić stopniowo. droga re. 
organizacji naszej gospodarki. 
Inną droga spowodować mogłaby 
tylko katastrofę gospodarczą.

Odcinamy się zdecydowanie od 
tego rodzaju obiecanek I chwy
tów. Pragniemy zdobyć trwale 
zaufanie wyborców przez pełną 
szczerość 1 mówienie prawdy. 
Poprzez stawianie takich postu, 
latów. Jakie będziemy w stanie 
realizować z cala konsekwencją 
i odpowiedzialnością.

Nie jest to oczywiście łatwe 
zadanie. Ałe wiele tutaj zale
ży znów od samych wyborców, 
od ich głosów

Ustalając listę wyborczą kan
dydatów każda partia biorącą 
udział w wyborach ustalała na 
pierwszych mieiscach ■ najodpo- 
wiedziałnieis’vch. najlepiej przy 
"ofowanych d" pełnienia obowiaz 
ków posła ludzi Ich wybór 
ułatwi więc realizację w Sejmie 
naszego programu.

Potrzebna też jest pełna JM 
no»ć i współdziałanie Wiedzą 
o tym wrogowie i dlatego usllu 
i." przeciwstawić sobie kandvda 
tów i poszczególne stronnic
twa. nawoływać do skreślania 
nartyjnych lub kandydatów z 
nlerwszych miejsc.

Odpowiedź na to Jest Jedna 
— taka, jaką dal tow. Gomuł
ka. z Jaką wysląpila Komisja 
Porozumiewawcza Stronnictw 
Politycznych: Nie skreślajcie 
kandydatów. Glosujcie czystą 
kartką wyborczą.

Będzie to dowód zaufania do 
tych postępowych sił, które spo 
wodowały przełom październi
kowy i wyszły z programem 
Frontu Jedności Narodu — Je
dynym programem naprawy I 

budowy nowego, lepszego ustro 
ju — ustroju równości I spra
wiedliwości społeczne!.



Jeden dzień kandydata
O 1'ZPARTYJNY kandydat 

na posła do Sejmu ob. 
Bronisław Juźkcw ja* więk
szość pracowitych ludzi (3 
może to jeszcze wojskowe 
przyzwyczajenie...) wsta e 
bardzo wcześnie. Chociaż 
więc chcieliimy dopaść go 
ja., najwcześniej, zastaliśmy

50 rodzin 
repatriantów 
obiedlilo się 
w Białogardzie

Od ctasu, kiedy repatriacja 
Polaków te Z^ujzku Rudzieć- 
kiego przybrała na sile, do 
batogardu zjechało ponad 5U 
rodzin. Zgłaszają się one do 
władz miejscowych o przydział 
mieszkań 1 pracy. Część z ruch 
oniedia się na gospodarstwach, 
c^fi, tych jest wlekszait, za 
trzymuje się na stule w ta- 
mym mieście.

Dotychczas osiedlono ,30 ro- 
d? n przyznając im w pierwszej 
kolejności mieszkania z puli 
uzyskanej przy śiteirjuniy róż 
nyih instytucji. Pozostałym ro
dzinom mieszkania bdą przy- 
dzielone po ich uzyskaniu. Po
nadto wielu regat' lontów otrzy 
mało lui ogródki działkowe.

Trzeba podkreitłf, że władze 
mieiskle troszczą się należycie 
o repatriantów.

żel.

rujnował gospodarstwa. Chłop, 
posiadający zawyżoną klasy fiku 
cję ziemi musial sprzedawać 
państwu po cenie niższej niz 
wynosiły własne koszty produK 
cjl, często niemal cale towaro 
we zboże. Rzecz jasna źe w 
takim wy padku nic opłacało mu 
się pracować na roli, zdarzało 
się więc, ie rzucał gospodar

— To nic koniec — za 
strzegą się — teraz zacznę 
studia ekonomiczne. Trzeba 
być nie tylko fachowcem, 
ale i organizatorem produk
cji.

Minął leszcze jeden praco 
wiły dzień... Jeszcze trzeba

ma zjednoczenia zorganizo
wał doszkalanie kierowni
czej kadry PGR. wychodząc 
z założenia, że podniesienie 
kwalifikacji pracowników to 
jeden z zasadniczych warno 
ków poprawy PGR-owskńj 
gospodarki.

Po załatwieniu spraw na 
miejscu — w teren. Dyrek
tor Juzków często odwiedza 
zespoły i gospodarstwa 
PGR. I nie ogranicza się 
tylko do odwiedzenia kierów 
nika i kancelarii. Interesuje 
się wszystkim — hodowla i 
magazynem, warsztatami i 
stanem oziminy.

Oględnie — Jak mówią 
PGR owcy — każde drzew
ko Przy takim właśnie drzew 
ku uchwycił go nasz, repor 
ter.

A potem Jeszcze praca w 
opustoszałym zwykle już hiu 
rze lub też jakieś posiedze
nie czy inna społeczna pra
ca. Ob. Juzków jest przewód 
niczącym Powiatowego Korni 
tetu frontu Narodowego o- 
raz piastuje cały szereg in
nych funkcji. Teraz przyby-

przeglądnąć nrasę i posht 
chać radia. Tyle dzieje się 
na świecie nowego, tyle ta 
chodzi co dzień zmian...

— Trzeba być w kursie 
tych spraw — mówi ob. Już- 
ków — teraz tym bardziej 
trzeba mieć jnsne i szerokie 
spojrzenie na każdą sorawę. 
To potrzebne jest każdemu...

Przyznaiemv mu racje. 
Tak(to potrzebne jest każde 
mu.'A zwłaszcza kandydato 
wi na posła.

Tekst: L. GNOT 
Zdjęcia: CZ. ORŁOWSKI

W Krajence 
budują nowe kino

Krajenka w powiecie Zlo
tów, to miejscowość, w której 
dotąd nie było kina. Miesz
kańcy' postanowili więc wy
budować je w czynie społecz
nym. Społeczeństwo zebrało 
sumę 40 tys. zlofyeh, 11 tys. 
złotych przeznaczyło na ten 
ceł Prezydium MRN. a 69 tys. 
złotych państwo. Roboty są 
w toku. Prawdopodobnie już. 
w kwietniu br. mieszkańcy 
Krajenki bądą mieli nowe 
kino.

(lf).

ZLOTY JUBILEUSZ 
JOZEFA HOFMANNA

Wydarzeniem muzycznym o 
kwiatowym znaczeniu stało się 
niedawno wypuszczenie przez 
„Columbia Record** płyty gcnml 
nego polskiego pianisty z nagra
niem Jego Złotego Koncertu Jti- 
bileuszowego, który odbył nię W 
Metropolitan Opera Mouse w No" 
wym Jorku w 1*37 roku. Ten te 
cital. który przeszedł tln historii 
planistyki, w ten sposób został 
ocalony dla przyszłych pokoleń. 
Józef Hofmann. liczący dziś M'J 
lat, uważany jest przez wielu 
krytyków za nu i większego tyJn- 
cego choć nic koncertującego juz 
pianistę. Posiada on poza tym 
zdolność interpretowaniu tego aa 
mego działa na rozmaite sposo
by. Znajda tacy się na nłycle t*o- 
lonez 7 Andante Spinało w wy
konaniu Hofmanna stenowi naj
wspanialszy artystyczny doku
ment interpretacji Chopina. ti- 
trwalony na płycie. O genialnośot 
gry Mofmpnna może in. In. świad 
czvć to. że Rachmnnlnow, gdy 
usłyszał Sonatę b-inoll w wyko
naniu Hofmanna wykreślił ją ze 
swego repertuaru.

...A w Polsce nie kupisz dziś 
ani jednej płyty z nagraniem naJ 
większego żylnctgo planisty — a 
do tego Polaka. (r)

„WSPÓŁCZESNA WIKD£A“
Ukazujący się w Londynie 

„Dziennik Polski 1 Dziennik Żn!- 
nlerza“ prowadzi skrupulatnie sto 
jary na na I wyższym poziomie 
wiedzy wsnółczrsnei (wiadomo: 
na Zachodzie łatwiej o kontakty 
r nauka iwIMown) dział: „Co ra
dzą gwiazdy?** Np. na 2fi grudnia 
ub. roku: ..Denerwujący i nie
przyjemny dzień, w którym 
wszvstkn s!" nie udajr. Zawód 
ze strony bliskiego przyjaciela. 
Szczęśliwy kolor: pomarańczo
wy Sa także orognozy dla nh- 
chodtaeyeh w tvm dniu urodzi
ny: ..Duże trudności w życiu o- 
soMstym. Głupota i z-wlść ludz* 
ka stanie na nrzeszkodzl* w wy* 
konn^n z córy nowzlet' eh za 
mlrrów...“ itn. Rzeczywiście to 
chvba tviko głupota ka*” druko
wać podobne rady. (r>

JUBU J» sz Tr*TRU 
OBRAZCOWA

W tym roku obchodzi 25 lecle 
swr^o istnienia Centralny Teatr 
Kukiełkowy, którego kierowni
kiem jest śwlntowel sławy arty
sta, Sergiusz Obrazcow. Pn obeb 
rżeniu 7 przedstawień
Gerard Phillpnr wpisał do księgi 
pamiątkowe l teatru: ^Aczkolwiek 
przypuszczaliśmy, te jest tn dn* 
skona>osć, to jednak no zobacze
niu jesteśmy oszołomieni1*.

Pro nm n«rnrnv 
ho eWŃlzt wo 

koszabóski0

Już nie tylko 
»na 

papierze«
stwo. Z tej głównie przyczynę 
w latach 1949—1988 opuściła 
poupudarstwa w województwie 
poważna liczba rodzin chłop- 
skich. Rosły odłogi.

Dzięki staraniom władz miej 
siłowych, już w roku ubiegłym 
wieś koszalińska otrzymała po 
ważno ulgi w dostawach, zvsku 
ląc kilkanaście milionów zlo
tach. Wskutek zniesienia obo
wiązkowych dostaw mleka wieś 
nasza zyskuje w tym roku 2> 
milionów złotych. Nie wiemy 
ile z 630 tys. ton zboża, o któ 
re w bież. ro!<u zostaną zmniej 
szoiie obowiązkowe dostawy w 
krain, otrzyma województwo ko 
Szalińskie. Nie ulega jednak 
naimnieiszej wątpliwości, że 
podzielenie uzyskanej ..puli" 
równo na Wszystkich chłopów, 
zmniejszenie wszystkim dostaw 
o I 3, byłoby wysoce niespra
wiedliwe. 7. puli zbożowej, kto 
rn uzvsl amy. najwięcej sko- 
rzYsinią cl. którzy mają nie- 
właściwa, zawyżona klasyfika
cje. najmniej natomiast ci. 
"dzie dostawy on.irto na nau
kowej 'klasyfikacji gleboznaw 
c»ej. W każdym razie obniże
nie plami skupu zboża radykał 
nie przyczyni się do 'tabllizacll 
chłopskiej posnodarki. polnżv 
kros zdarza|ac'm się „ticlecz- 
k<>m’‘ z gospodarstw.

Wytyczne KC PZPR i NK 
7SL zapowiadała również wy
datne złagodzenie progresji 
norm obowiązkowych dostaw 
zbóż, zwłaszcza dła tvch posnc 
dnrstw średniorolnych i wiek- 
szych, które sa nadmiernie ob
ciążone. To nociaizniocie będzie 
miało również zasadniczy wplvw 
na ożywienie sic naszego rol
nictwa. Progresja nolera na 
tern, źe im chlon ma wiece! zie 
mi — tern większo dostawy 
św ladczv z noszczególncizo he1, 
tara. W warunkach zawyżono! 
i'lasy!lkacji ziemi, chłopu w wie 
In wsiach oolacotn się utrzvmv 
wać eosoodarstwo w "Tani- 
cach tylko 4-6 ha. Reszty 
ziemi zrzekał sio. W ten sno- 
sób zrzekły sio kilkunastu ty
sięcy ha w latach 1949—1956 
nosoodarstwa średniorolne w 
naszym województwie. W ten

Samorządy na wsi - 
sprawa pilna

Idea chłnnskletfo sntnor?.bdn Oodoba słe slAW- 
nćńśklćl wni. Chłopi dyfiRutula tu md cełnwośćlĄ 
l kontącznnńcia nowołanla kółoK rolniczych ,.Sa- 
menomoc Chłopaka**. Nieiedcn chłop przy
pominą sobie, lak to było w td dziedzinie przed 
wolna, tłumaczy Innym korzyści 1 potrzebę po 
wołania aamoragdu.

Postanowiono już zorganizować kółko rolniczo 
w** wd Trzysta wy. W cnłvm powiecie oowstaM 
kllkadżiGsląt chłopskich spółek maszynowjTh ...

Aby aprawę aamorz.adu chłopskiefio zdecydowa
nie pchnąć naprzód, Powiatowy Zarząd ZSCh 
powołał ostatnio w Sławnie powiatowy komlte4 
organitarylny kółek rolniczych. W skład komitet" 
Wfiszło kliku chłopów, którzy aktywnie uczeni 
nirzylt w pracy kółek przed wojna. Sa to m. In 
Michał Bobko — rolnik ze Sławna i Władysław 
Cholnncki ze wsi Sławsko. Komitet o”ganizacyjn' 

। opracował 1nk pinu działania. Wkrótce rcslbgu.la1 
i się szerokim aktywem chłopskim ZSCh, dotrze 
। on do każdej slawneńskicj wsi, przedstawi chło- 
tpom ramowy projekt statutu kółka rolniczego 
I i jeśli chłopi wyrażą ochotę, pomoże im w zor 
। Kanfzowanlu sarnorżądowych form działania.

W powiecie dyskutuje się również nad rnożl’ 
wością powołania branżowych somorządowycł 
?.rxew.eń chłopskich, a przede wszystkim związku 
hodowców bydła zarodowego, w której to dzie
dzinie wieś oławheńska mj już spory dorobek 
1 duże możliwości rozwoju. L

Helikopter dla Kroniki Filmowe"

Od grudnia ub. roku roipocząlo alę ustala
nia t": rnlnów obowiązkowych dostaw żywca na 
rok 1937. Prace te prowadzą prezydia gromadz
kich 1 powiatowych rai narodowych wspólnie 
z rolnikami. Dotychczasowe wyniki wskazują, z. 
duża część zobowiązanych wyraża gotowość wy
konania dostaw żywca dopiero w ostatnim kwar
tale roku I to w listopadzie lub nawet w gtu- 
dmu, zat na pierwszy kwatta) przypada znikomy 
Procent dostaw przewidzianych rucznym planem. 
Np. w powiecie Sławno wiele gromadzkich rad 
narodowych zadeklarowało na pierwszy kwartał 
br. od 3 do 3 proc, rocznego wymiaru dostaw, 
podobnie przedstawia się ta sprawa w powiecie 
św-ldwlAaklm. Stosunkowo JMileplel. bo naibar- 
dziej proporcjonalnie. nłożoW zostały terminarze 
dostaw w powiatach Zlotów. Bytów 1 Człuchów.

Jeżeli wojewódzki terminarz dostaw żywca nie 
bodzie ukształtowany mniej wieerj równomiernie 
tla wszystkich kwartałów, spowoduje to zbyt nl- 
kq podaż żywca w pierwazych miealacach roku, 
atomiaat w czwartym kwartale punkty skupu 

’Cda przeciążone, ponieważ obok dostaw nbowi*z. 
z-wycli w okrcale tym napływa do punktów 
skupu najwięcej żywca z dostaw wolnorynko
wych. Aby temu zapobiec, w powiatach Sławno, 
Świdwin 1 kilku innych odbędą ale powtórne 
■cbranla chłopów z pracownikami aparatu skupu, 
la zebraniach jeszcze raz zostaną przaanallzo- 
vane możliwości znaczniejszego wykonania ob". 
Yiazkowycit doataw w pierwazym kwartale br. 
Prezydia rad narodowych również musza p‘lnle 
Zająć sle tą aprawą, ab>- zabezpieczyć należyte 
zaopati zenie rynku w żywiec. No 1 prac- nari 
ostatecznym ustaleniem rocznego lei minyza 
trzeba jak najbardziej przyspieszyć. z—*

lv jesżcże rio tego liczne 
obowiązki jako kandydata 
im ptikla. Spotkania z wy
borcami, konferencje i zebra
nia...

— A jednak trzeba się u- 
czyć! Oli. Juzków jest i.on 
se..wcntny, wy magu nauki 
od iiinyen, ale najmlensyw-

t> fartów ta rnzmrittrle z. swymi współpracownikami. 
merownitieiH kadr ob. Kruwizaktcm t głównym ksieyo- 
wym fś odyński

go fttf pizy biurku w rj-yyek 
cji Zjednoczenia PGjR w 
Człuchowie.

Naradzał1 się w1,a .nie ze 
swymi l>4i*k»iui u j ioiprecow 
nikami - Mer -ZrlklcnT kadr 
ob. Krawcza - /u i glówncm 
ksręgcwy.ii r^ti. Wodyńskiui.

niej sam się ućzy W trud 
nycli wat u nk ach odbył za- 
ocznie studia agronomiczne. 
Właśnie złoży! pracę o wa- 
runkach WHWy buraków. 
Praca Została pr. yjętn Te
raz jes.cze egzamin końco 
Wy i dyplcin w kieszeni!

Ob Juików i kierownik działu nasiennictwa Weber na 
soi u jednego z gospodarstw czlitchowskłego zjednoczenia.

Po dniu wynclnioni/rn pracy i nauką ob. Jużków lubi po- 
słuchać radia i przeglądnąć gazety...

Polska Kronika I ilmowk 
zwróciła się do Ministerstwu 
Przemyślu Maszynowego z 
prośbą o sprzedanie jej jed
nego helikoptera. Nasze he
likoptery. do których produk
cji przystąpiliśmy dopiero nic 
dawno, są zdaniem fachow
ców — doskonale.

Przemysł wykona, helikop
ter dla Kroniki Filmowej po

nad plan. Już tegoroczny Wy
ścig Pokoju będzie ona obsłu
giwać również z powietrza.

Dodajmy, że Polska jest 
szóstym ,na iwtecie państwem 
nrodukufącym helikoptery. 
Produkują Je dotychczas — 
prócz nas — jedynie ZSRR, 
Stany Zjednoczone, Anglia, 
Francja 1 Wiochy.

Cb)

Od chwili swego powstania 
teatr duł około U tysięcy przed 
stawień, które oglodalo 9 milio 

i nów widzów. Ma on w repertua
rze wiele sztuk, które od kllku- 

1 na«tu lat nie schodził r nflsra. 
ijak np. ..Kot w hlltul■ll••. „Lampa 
Alladyna". „Kopciuszek". „Kroi 

|leleń“. Kolektyw tcalru składa 
i się z Zł aktorów I... 2 tysięcy ku- 
, kiełek. Przy teatrze zorgunizowa 
n, muzeum o największej w 
świecie kolekcji kukiełek. (U

NOWY POLSKI FILM 
FABULARNY

Zespól ..Kadr”, kierowany 
przez reżyser i Jerzego Kawale
rowicza. zrealizuje niebawem no
wy film.

Bedzle to film o charakterze 
knmernlns-m pt. ..Prawdziwy ko
niec wielkiej wojtlv“ według no
weli Jerzego Zawieyskiego.

Film obrazuje prz»żvcla trójca 
ludzi zwiaranrcli losem I kon. 
nikt psyeholori*-»nv pomiędzy 
nimi. A oto nktorzs- odtworzą, 
t-cw zlówn- fol*: T.uewna Win- 
olrka, .'ontna Sokołowska. Bo- 
mnrt Głowacki | Andrzej Sza- 
Uwskl.

Zdjęcia plenerowe filmu, wyko
nywane w Warszawie, zostały 
zakończone. Obecnie w łódzkim 
Meller Irwaja Zdjęcia, które nm. 

I Ją bvć ukończone do U lutego 
I br. Całość pracy nad filmem pn. 
I trwa łącznie Ok. trzech miesięcy 
i — a wiec wyjątkowo krótko, Jak 
I na nasze warunki.

N-atychmiast po VI11 
Plenum wystąpiły na 
wsi koszalińskiej wy
raźne oznaki ożywienia 
gospodarczego. Chłop: 

wykupili maszyny i narzędzia 
rolnicze, za'egające od lat nu 
gazyny GS-ów i PZGS ów. 
zaczęli przystępować do remon 
tu swydj zabudowań, poszitki 
wać koni, rasowego bydła, ma
cior, przejmować do zagospo
darowania odłogi...

Nie ulega wątpliwości, źe oży 
wienie to zostanie jeszcze bar 
drej spotęgowane teraz, no o- 
głoszeniu wytycznych KC PZPR 
1 NK ZSl. w sprawie polityki 
rolnej. Wytyczne te zawierajn 
zapowiedź szeregu posunięć, 
których realhacla wydatnie 
przyczyn! się do wykorzystania 
rezerw gospodarczych, tkwią 
cvch w koszalińskim ro’nictwic 
Ogromnych rezerw! Niemcy na 
naszych terenach o«lrgall z hek 
tara przeciętnie 18.8 n zbóż 
169 n ziemniaków My. ww 
danych za rok 1983. uzyskam 
my 11 n z ha zbóż i 100 q 
ziemniaków

AbV ttzys'-ać tc wskaźniki nro 
dnkc' inc, które osi,-'gali Niem
ce, trzeba na<Tmu ro’nicfw'1 
dać wie’e. przede wszystkim zaś 
nawńzów sztucznych, budulca, 
mas^en I narzędzi. D.ilemv tv- 
le. na i1" nas stać. Nic Jesteś
my bowiem krajem z.a bor,’- 
tym Ale f to co dafeinr teraz

w m-3 " ' tycznych KC 
PZPR i " 'ś ZSL - stanowi 
berri-o wicie.

Chloni na wsi najżywiej ko 
montują te punkty wytycznych, 
które mówią o zmianach w sy 
sternic ohclaźeń gospodarstw 
rolnych. Nie jest to rzeczą przy 
padku Dotychczasowy system 
w wielu rejmiiiclt. szczególnie 
tych, które minlv zawyżoną kia 
syfikację ziemi, najwyraźniej

sposób powstały od! gi. Obec
nie ci właśnie chłopi chcą opu 
szczoną przez siebie dawniej 
ziemię przejąć z powrotem. Do 
magają się zwrotu ziemi, którą 
dawniej opuścili, u którą przeję 
>v PGR y W większo ci wy- 
padków, tam, gdzie nic zde- 
zorganizowuje to gospodarki 
PGR-ows' iej, ich prośby będą 
uwzględnione. Wyjdzie to na 
zdrowie nasze! gospodarce Nad 
mierna ilość ziemi w PGR .di, 
odczuwając'cli brak rąk do pra 
cy, jest źródłem ich słabo
ści.

W wyniku więc zmiany w 
systemie obciążeń gospodarstw 
rolnvch, w wyniku Innych wy
tycznych KC PZPR i ŃK 7ŚL 
dotyczących zagospodarowaniu 
Państwowego Funduszu Ziemi, 
umożliwienia chłopu, Jeśli wa
runki mu na to nozwala’3. 
zwiększenia gospodarstwa do 
15 ha. a w rejonach hodowla
nych do 20 ha — raz na zaw
sze zniknie w naszym wniewódz 
lwie problem odłogów. Zniknie 
nie na panierze, jak to dotrch 
czas niemal co roku ogłaszano, 
'cez u- rzeczywistości. Co nam 
to da? Dziesiątki tysięcy ton 
’boża więcej! W 1919 roku mie
liśmy w województwie pełne za 
'icdlcnie gosnodarstw, Państwo 
skupywało od chlonów wtedy 
ok 80 tys. ton zboża. W roku 
1'56. po latach biedne] noliivkf 
rolnej — skupiliśmy z trudem 
(dostawy obowiązkowe i wolno 
nnkowe) ok. 50 tys. ton,

Oto zasadnicze korzyści. !<<A 
re w v YniH '"allzacii wyt''ez 
mch KC PZPR I NK ZSf, 
"owinno w* krótkim czasie uzy 
skać n.i”e wolrwddzłwn Czv 
uzyska? Zależy to w dużeł mle 
rze od samych chlorów, od "ta 
cv naszych rad narodowych W 
każdym rnżfe |uż teraz chlonf 
„hllą się" o ziemię, tuż teraz 
’?czvna lei w wielu wsi-icli 
brakować Już teraz wielu chlo 
nów. którzy dawmpt oouścIH 
wieś — rfa tę wieś wraca.

Chloni dobrze rózi'mlcia. źe 
pełna swobod" posnndarowanla, 
obranie dowolnego kierunku f»o 
s> odarownnia. zanewni im cał
kowite zniosieni" obowiązko
wych dostaw. A'" jednocześ
nie cl świadomi chloni nr-ega- 
reala fccfi, którzy w sposób nie 
rozsądny, demagogiczny, zada 
In term htź teraz, natychmiast. 
Kn-dv rozsądny człowiek zdaje 
«obic snmwo. że obowiązkowe 
dostawy zostały obniżone na 
tyle, na ile stać nasze nańs 
stwo. Natychmiastowe zniesie 
nic wszystkich obowiązkowych 
dostaw — to krok w' przenaść 
inflacji I katastrofy gospodar
czej. Dostawy zostaną całkowi
cie zniesione w przyszJości, krok 
po kroku. A tym szybciej za
stana zniesiono, im szybciej na
si chloni podniosą produkcję 
rolna. Im szybciej nasz prze
mysł zwiększy masę towarowa, 
przeznaczoną dla wsi To. fest 
Jasne I stąd nracd każdym 
chlooem stoi teraz naprawdę 
patriotyczny obowiązek realizo
wania w pełni tych zmniejszo
nych dostaw, obowiązek wy
wiązania się z dostaw zaleg
łych.

J. L

— Tak, tak — dowodzi 
gorąco -- środki muszą sic 
znaleźć, ludzie muszą uczyć 
się jak najwięcej...

Współpracownicy zgodnie 
potakują. Znają doskonale 
poglądy swego dyrektora, 

który od chwili powsia-

Terminarze dostaw żywca 
muszą być ustalone proporcjonalnie



Dlaczego bez skreśleń?
Ostatnio coraz częściej 

czytelnicy zwracają się do 
nas z pytaniami w sprawie 

wyborów i samej techniki gloso 
Wania.

Obywatel F. K. z Wałcza za
pytuje w swym liście, jak odby 
wać się ma samo glosowanie? 
— Ludzie —• pisze on do redak
cji — różnie mówią na ten te. 
mat. Jedni twierdzą, że należy 
głosować nie skreślając nazwisk 
kandydatów na posłów umiesz, 
clonych na liście wyborczej — 
tzn. oddawać czyste karty wy. 
borcze, inni natomiast nawolu. 
J«i do skreśleń.

4 podobnymi pytaniami zwró 
ciii się do redakcji czytelnicy z 
Białogardu i Koszalina.

— Dzień wyborów już za pa
sem — piszą oni, a my nie ma
my pełnej Jasności w tej spra
wie.

Krótko więc na ten temat.
Pamiętamy wszyscy Polski 

Październik. Przypominam o 
tym dlatego, że właśnie jeśli nie 
■wszyscy, to w każdym razie zdc 
cydowana większość z nas pod
pisywała się pod programem, 
który wysunęła partia na VIII ' 
Plenum. Manifestowaliśmy swą 
wolę Jedności działania z par
tią. Darzyliśmy pełnym zaufa
niem wszystkie poczynania par. 
tli zmierzające do ugruntowania

| socjalizmu, wolnego od wypa
czeń i błędów, zmierzające do 
zagwarantowania naszej Ojczy. 
źnle suwerenności. Mało tego. 
Gotowi byliśmy do najwięk. 
szych poświęcen jeśliby partia 
i jej nowe kierownictwo tego 
zażądało. Program partii popar 
ty przez ZSL I SD byt progra
mem każdego z nas. To jest 
niezaprzeczalna prawda. A co 
teraz?

Program odnowy naszego ży
cia tak w dziedzinie gospodar- 
czej jak i politycznej stopniowo 
krok za krokiem przekuwamy w 
czyn, Nowowybrany Sejm bę
dzie te pracę kontynuował, po
głębiał i rozwijał. Oczywiście, 
że zależeć to będzie przede 
wszystkim od nas — od wybor
ców. Od tego jakich ludzi wy- 
bierzemy do tego najwyższego 
organu władzy w naszym kra
ju.

Kandydatów na posłów — o 
czym już niejednokrotnie pisaliś 
my — wysunęły komisje poro- 
zumiewawcze stronnictw poli
tycznych i organizacji społecz
nych. Poszczególne partie po
lityczne czy też organizacje spo 
leczne wysunęły na kandydatów 
swych najlepszych ludzi, ludzi 
cieszących ile złtifaniem nie tyl 
ko w swojej partii, wśród jej

Mówiq 
chłopi:

Czego ja clicę od przyszłego 
Sejmu? Pragnę, aby dobrze po 
kierował naszą gospodarką 
Tak, bym mógł wreszcie na
prawić dachv na swoicli budyń 
kach, bo do tej po^y nie mam 
za co ani czym. Abym mógł so 
bie kupić wreszcie przyzwoity 
wóz chłopski, ho do tej pory 
również nie mam za co. Myślę, 
że przyszły Sejm postara się o 
to, by wieś się rozwijała, a my 
chłopi w Duninowie — byśmy 
mogli żyć jak ludzie,

Franciszek Kwiatkowski 
wieś Duninówo, paw. słupski

» « «

Spodziewam łsię.źę nasz przy 
szły Sejm przede wszystkim 
zajmie się sprawami rolnictwa,

bo do tej pory leżały one odlo 
gicm i sporo ziemi też odłogo
wało. Pragnę życzyć nowemu, 
przyszłemu Sejmowi takiej pi a 
cy, która w wyniku da-to. że 
my chłopi w Duninowie będzie, 
my dostarczali państwu tyle zbu 
ża, mięsa i mleko, ile dostar, 
czaliśmy do 19-1!) roku . A 
dostarczaliśmy? Ho, ho. Pięć ra 
zy tyle co teraz... Na spęd chio 
pi przeganiali I 200 świń. A 
teraz? Parę sztuk...

Czesław Salaglerski 
rolnik

• » •

Spodziewam się od Sejmu, 
że wreszcie ureguluje sprawy 
własności chłopskiej i ustabilizu 
Je naszą gospodarkę. Bo do 
czego to podobne, żeby chłopu 
tak jak mnie, w ciągu’ paru lat 
trzy razy zmieniać ziemię? Za 
gospodarowałeś, wyrobiłeś jed
ną — dawali ci zaperzoną i 
na nowo dorabiaj się! Tak dlu 
żej nie może być i Sejm chyba 
to zmieni.

Bronisław Jąnisiak
Malechowo, pow. Sławno

i członków, ale także wśród całe
go społeczeństwa.

Polska Zjednoczona Partia 
Robotnicza a także i pozostałe 
partie i stronnictwa polityczne 
całym swym autorytetem popie 
rają wysuniętych przez siebie 
kandydatów. Są to ludzie, któ
rzy nic nie uronią z naszej re
wolucji, a przeciwnie, poniosą 
lej zwycięski sztandar naprzód 
Stąd też logiczny wniosek — 
udzielić poparcia w wyborach 
tym siłom w naszym kraju, któ
re popieraliśmy w gorących 
dniach Października. Darząc za 
ufaniem partię, jej program n- 
raz konkretne przedsięwzięcia w 
dziedzinie polityczne) i gospo
darczej, darzymy również zau
faniem tych ludzi, których na
sza partia i pozostałe partie i 
stronnictwa wysunęły na kan
dydatów. Kolejność kandyda
tów na wspólnej liście Frontu 
Jedności Narodu Jest wyrazem 
stosunku do nich partii politycz 
nych. stosunku ustalonego 
wspólnie przez komisje porozu
miewawcze.

Czy wobec tego fest potrzeba 
skreślenia nazwisk na liście 
wyborczej?

„Partia nasza razem z pozo
stałymi stronnictwami Komisji 
Porozumiewawczej, razem ze 
Zjednoczonym Stronnictwem 
Ludowym i Stronnictwem De
mokratycznym — mówił na 
spotkaniu kandydatów na po
słów z wyborcami stolicy tow. 
Gomułka — zwróciły się do wy
borców. abv oddawali swe glo
sy na kandydatów figurujących 
na pierwszych miejscach kart 
wyborczych”. Glosowanie bez 
skreśleń |est najlepszą formą 
zastosowania się da tego wez
wania. Oddanie karty wybor
czej bez skreśleń bedzie więc 
niczym Innym, lak wymownvm 
dowodem poparcia — nie tylko 
w słowie ale i w czynie — tyci) 
sil snofecznych w naszym kra, 
Ju, dla których Październik hv) 
pierwszym krokiem na polskiej 
drodze hudownlclwa «ocja)i- 
styeznego.

(wn)

Czas nagli...
Tętno kampanii wyborczej 

przybiera z Każdym dniem 
na sile. Mnożą się w nleskon 
czoiiotć spotkania kandydatów 
na posłów z wyborcami, coraz 
więcej rozmów prywatnych to 
czy się wokół wyborów, nowe 
go Rejmu, Jego zadań, wara 
sta ilość artykułów i wypo
wiedzi. na lamach prasy na 
temat wyborów, słowem — 
ostatnie dni przed wyborami, 
ostatnie spotkania wyboreuw 
z Kandydatami.

Z prywatnych zmierzeń kau 
dydalów wynika najczęściej, 
że nie potrafią się oni osta 
tnio zmieścić w czasie nic ma 
ją nieraz w ciągu doby kilku 
godzin na odpoczynek. Czas 
nagli, a wyborcy czekają na 
spotkania. Nic dziwnego, chcą 
poznać człowieka, na którego 
mają glosować, chcą wiedzieć, 
jak wygląda i co reprezentu
je. 1 pomimo tak wielkiej llo 
ści spotkań kandydatów z W 
boroartti, słyszy się często Zda 
nia, że „tęgo nie znamy", 
„na tamtego chcle|lbySmy g*o 
sować, ale nie ułomy, kto to 
Jeat”, wreszcie „ido wiemy, 
co on robił przedtem", oba 
wy wyborców są słuszne — 
trzeba poznać kandydatów, 
których ma się obdarzyć nai 
większym obywatelskim zali 
fpnlem. Ale pomimo nal- 
szczerszyeh chęci zo stronę 
kandydatów nie będą oni w 
Stanie spotkać się ze wszyst
kimi wyborcami. A glosować 
przecież trzeba.,.

Wynika stąd nowe i pilne 
zadanie dla aktywistów par- 
tyjnydi | bezpartyjnych; osta 
tnio ukazało się przecież kil
ka publikacji ną temat wy. 
borów i kandydatów naszego 
województwa. Trzeba wziąć 
Jo pod pachę, pójść z nimi 
d„ robotników, chłopów I in
teligencji i w oparciu o nie 
popularyzować sylwetki Kan
dydatów. Broszury np. zawie 
rolą życiorys kandvdnta. zdję 
cle I główne wytyczne pro- 
cranui wyborczego. Wpraw 
dzie to jeszcze nie zastępuje 
Żywego kandydata, ale poma 
g.i w orientacji co do Jego 
wartości, poglądów 1 zamie
rzeń, Kównocześnle wielu ak
tywistów uczestniczy w spot
kaniach z kandydatami — 
treść tych spotkań powinni 
oni przekazywać w swoich 
środowiskach. I nrace tę 
trzeba podjąć natychmiast.

(aw).

Cennik ogłoszeń
Ogłoszenia „drobne*' 

wyraz, zł 150 (na.lmnlej 1° 
— najwięcej M wvrazósvt 
Wierszowe •- ęubrykl „pra 
enwnicy poszukiwani", „on 
wieszczenia", ..praetnrg) ' 
licytacje" — za wiersz »• 
25—■ — Ramkowe — 
I mm zł 4.«*e Tekstowe 
— za 1 mm zł fi.—. Za ogł<’ 
szenia drukowane w nnme 
rach świątecznych I spec 
bu proc, drożej.

Każdą ilość TARGANU LNIANEGO TAPJCERSKIE- 
GO w cenie 270 zł za tonę sprzeda dla zakładów sek
tora państwowego, spółdzielczego oraz, rzemiosła pry
watnego — Koszalińskie Przedsiębiorstwo Skupu Su
rowców Włókienniczych i Skórzanych, Koszalin, ulica 
Hibnera 79, tej, 3444.

K—20.0

INŻYNIERÓW I TECHNIKÓW oraz MAJSTRÓW 
MEI.IORATORÓW do pracy na budowach, InJ;YNTE- 
RÓW - rolników do robót łąkarskich oraz TECHNIKÓW 
normowania zatrudni — Przedsiębiorstwo Robót Wodno. 
Melioracyjnych w Szczecinie, do prący na terenie 
woj. koszalińskiego I szczecińskiego, Zgłoszenia: 
Szczecin, ul- Czesława 4. Warunki płacy w'g stawek 
dla pracowników przedsiębiorstw budowlano - mon
tażowych.

K—31-0

Spółdzielnia Pracy Konserwacyjno - Remontowa 
im. K. Świerczewskiego w Szczecinki!, ul. Żukowa 58 
zawiadamia, że przyjmuje zlecenia na roboty konser
wacyjno - remontowe, budowlane, sanitarne, elektro
instalacyjne oraz ślusarsko - kowalskie,

K—21-1

Rolniczy Zespól Spółdzielczy im. „Nową Droga II" 
w Wierzchowie, pow. Człuchów zawiadamia, że zgodnie 
z uchwałą ogólnego zebrania członków z dnip 14. XI. 
1956 r. RZB „Nowa Droga II" w Wierzchowie, znajduje 
się od dnia 14. XL 56 r. w stanic likwidacji. Wszelkie 
roszczenia wobec RZS należy składać w przeciągu 
6-ciu miesięcy od daty postawienia spółdzielni w stan 
likwidacji, Równocześnie wzywa się dłużników spół
dzielni do uregulowania wobec nięj swoich należności 
1 zobowiązań.

K—23-1

NOCOWALI
W AREHZCIB

Liczna grupa Pija
ków l chuliganów 
zakłócających spo
kój publiczny prze
nocowała ostatnio w 
u „szale Komendy 
Miejskiej MO.

A oto kilką na
zwisk awanturni
ków: Bielan K-relol 
(ul, Morska 41, •- 
piccownlk rosaarni. 
Który będae w śli
nie nletieeźwym wy 
bił szyby w restau
racji „Morska”. Po. 
nadto: Józef Luj- 
blak (ząm. w hote
lu robotniczym przy 
ul. Spółdzielczej). 
Mieczysław Milew- 
eK) — prac. ZBM 
oraz Andrzej Ba- 
n;:sz.klew|rz (żarn. 
W hotelu ZBM przy 
Ul. Wojska Polskie
go). Zaczepiali oni 
przechodniów 
wszczynali bójki u- 
Ecznc.

Sprawa Piotra Po- 
stuszkl. zam. przy

ul. pzierźyńskK-o 7 
który obrzucał ce
głami patrol woi- 
skowy. skierowana 
zostanie na drogą 
sądową.

ZNALEZIONO...

, . . przed kilkoma 
dniami pek kluczy, 
które są do odebra
nia w redakcji.

ROWER 
I>O ODEBRANIA

W Komendzie Mia 
sta MO jęst do ode. 
bianla rower mesgl 
produkcji czech >- 
słowackiej maiki 
,.Es-ke". Rower ten 
prawdopodobnie zo 
rtat skradziony Je- 
czcze w październi
ku uh. reku sprzed 
jadłodajni „Pomo- 
i zanka".

PKP —
POPRAW SIĘ!

Kubły atramentu 
wylano już na pisa-

I o spóźnieniach 
pociągów'. No i eo7 
No i nic. Opóźnie
nia są nadal plagą 
egipską. Kolej roz
kłada bezsilnie rec- 
tłumacząc: brąk ta
boru. zły węgieł, 
skomplikowana sy
tuacją przewozowa. 
Pasażerowie -- de
nerwują się. tracąc 
czas, nierzadko i 
„drowie. Kto nie 
wierzy — zaprasza
my go do poczekał- 
ni lub na peron 
dworca w Koszali
nie, Codziennie o 
trzeciej w nocy 
.dobre życzenia" to 

wąr»vszą beznamięt
nej zapowiedzi: po, 
clag pospieszny z 
Odynl do Szczeciną 
jest opozniony o W 
mjnut.

Tjez. przesady PóL 
’ godzinne opóźnienie 

stało się żelaznym 
prawem. A my (o 
nąlwnj!) sądziliśmy, 
iż Jest nim rozkład 
jazdy. (ID

Ognisko jest— 
potrzebna szkoła średnia
Krótka notątkp na miejskiej 

stronie naszej gazety, postulu
jąca otwarcie szkoły muzycz
nej w Koszalinie, zawierała 
błędne mptywy słusznego po
stulatu.

W Koszalinie istotnie po
trzebna jest szkoła muzyczna, 
ale raczej średniego stopnia. 
Podstawową mamy przecież w 
Słupsku. a ponadto na terenie 
województwa działają ogniska 
muzyczne — zarówno pań
stwowe. jąk ł sjiołeczne 
które przygotowują młodzież 
w zakresie programu szkoły 
podstawowej.

Autor notatki pisał: „Ogni
sko Muzyczne nie rozwiązuje 
w pełni problemu kształcenia 
muzycznego młodzieży m. in. 
z powodu ograniczonej ilości 
miejsc".

Państwowe Ognisko Muzycz 
ne w Koszalinie rozpoczęło 
swą działalność 7 lat temu. 
Z roku na rok podnosił się po 
ziom nauczania, z roku na rok 
zwiększała sie ilość uczniów. 
W roku obecnym jest' ich 178. 
To nie jest mało. Przyjęci zo- 
etąli wszyscy zgłaszający się. 
wykazujący zdolności muzycz
ne, Są wśród nich dojeżdża
jący z Jamna i z Bialogąritiu. 
Kszląlcą się oni w klasach for
tepianu. skrzypiąc, akordeonu, 
kontrabasu, klarnety i instru
mentów szarpanych.

Jedziemy
z wycieczka do Poznania

Wojewódzką Rada Związków 
Zawodowych i „Orbis’ organi 
rują w dniach 2ó i 27 hm wy
cieczkę poefągieni do Pozna
nia.

Wyjazd z Koszalina w dniu 
30 stycznia o godz, 14.14, przy 
jazd do Poznania o godz. 29.5".

W dniu 27 stycznia program 
wycieczki przedstawia się na- 
stepujaco; od godz, zwie 
dzanic Zoo. pałmianii. obiad, 
wieczorem przedstawienie w O- 
puTzc.

Z Poznania wyjazd naslępi 
dnia 28 stycznia o godz. 1,2”, 
a przyjazd do Koszalina w 
tym saniyin dniu o godz. 8.18.

Koszt od osoby — 135 zl
Zgłoszenia przyjmuje „Orbis" 

do dnia 21 bm.

W wspomnianej wyżej no
tatce .podkreślono, że ucznio
wie Ogniska nie otrzymują 
Żadnych świadectw odbytej 
nauki. Wręcz odwrotnie: co 
rokp po egzaminach rocznych 
uczniowie otrzymują świade
ctwa, zaś absolwenci Ogniska 
dostają dyplomy, na podsta
wie których mogą zdawać 
egzamin do średnich szkół 
muzycznych, Maria Słowików 
na i Nina Sieheń, zeszłoroczne 
absolwentki naszego Ogniska, 
są dziś uczennicami średnich 
szkół muzycznych w Gdańsku 
J Poznaniu.

Nasze władze miejscowe po
winny zastanowić sie nad tym, 
jak powiększyć szczupły lokal, 
W którynj mieści się Ognisko, 
a ponadto zastanmvić się nad 
możliwościami otwarcia śred
niej szkoły muzycznej.

(•)

„NOWA BITA" - Julklta. 
Seanse u luai. I«, Iż , ŻU.

Będący w likwidacji Rolniczy Zespól Spółdzielczy 
w Świeszynie pow. Koszalin, posiądą do sprzedaży: 
piec do centralnego ogrzewania, 2 kaloryfery rurowe (duże), 
2 kaloryfery małe. 1 platformę 3-tonowa na łożyskach 
kulkowych, 1 parnik uojemnośi i 400 kg. Ceny ustalone 
będą na miejscu.

K—22-0

Zjednoczenie Budownictwa Wojskowego nr 24 przyjmie 
zlecenia na wykonanie robót z zakresu budownictwa 
mieszkaniowego. socjalnego I administracyjnego 
(nowe 1 remonty kapitalne) oraz na roboty sanitarne, 
elektryczne 1 wiertnicze (studnie). Warunki do omó
wienia w Gdyni, ul. Śląska nr 53, lei. 2O-7M lub 20-70. 
Termin zgłoszenia do 31 stycznia 10Jł roku.

K—30-0

OGł.OS/.EMA drobne

POTRZEBNA pomoc domowa do 
trzech osób — Kołobrzeg, Kate 
drslna 3Ż — Apel Teodor.

Gp-J1

KITIĘ Komplet maszyn do grę. 
eenła lodów na 20 litrów wraz 
z komnresątorzm I jednokon
nym motorem ną prąd zmienny 
o napięciu 220 wolt. Wytwórnia 
lodów „Mors," Rzczecineh, Al. 
Piastów 4 — Maciejowski Łeo 
tiarę,

O—33

DYREKTOROWI „b. Janiakowi 
1 pracownikom Warsztalów Na 
PraWczycji poił Szczecinek, e/lou 
i>om orkiestry PKP i wszystkim 
znajomym za wyświadczenie 0- 
statulej przysługi naszemu uko 
i|un«mu ojcu 4p. Wladi siewowi 
1‘isarskieniu — serdeczne podzię 
kowanie składa - Bodzina,

Występ zespołu
Kazaneckiego

Występy w Czechosiowa. 
cji i na Węgrzech przynios
ły Orkiestrze Tanecznej Pol 
skiego Iładia w Katowicach 
niemały rozgłos.

Orkiestra Waldemara Ki- 
zaneekiego, po szeregu kon 
certach w kraju, wybiera się 
do Berlina. Przedtem, dzię
ki staraniom „Estrady", bę
dziemy mogli gościć ją W 
Koszalinie.

Wystąpi ona 19 i 20 hm. 
w sali Domu Kultury przy 
i,l Morskiej Poezfjtck kon 
CerW o gOu^ 20’tej. Przed- 
przedaż biletów prowadzi •— 
jgk zwykle — „Orbis”, 

Czytelników naszych inte
resują zapewne soliści.

Usłyszymy Eryka Głombe 
ka (klgrnet), Piotra Śpiewu- 
ka (perkusja), oraz pioaen. 
karzb; Lidię Czar-ką i Ed 
wgrda Kluczkg, do którego 
przylgnęła nazwa „polski 
Tino Rossi”.

W parodjach wystąpi arty 
sta budapeszteńskiego „Va- 
rietc", Tłbop Spałter Kon. 
leransjefkę p<>prówa‘izi Jan 
Gałązka, artysta wars|*w> 
skiej „Syreny”. -

WOK Karin, córka Mansa 
Seans o £odz. 17.30.
Weąicrskic melodie.
Srnię o godz. If.J*
„Z.ĄęiSZE" — WlfCżór trzech 

króli.
b«anse o godz. 17 i Ił,
„MIZA" — Zuch.
Kranu, o I) I l», 
MPKB — Trzy starty. 
Seans <> godz. II.
l!W’AG4, Repertuar kin podą- 

I |»IBV ną po<|>Dwie komuoikafu 
ukrepowago żarządu Kis w Kiy. 
szaliuie.

I EROGRAM II ną fali W m. 
j im dzień IS stycznia (środa) *

Program dnia; g.M, ISO.,.
Wiadomości: II.M. HM. 7<». 8.W, 

i 6 30 iż.Of. 16 00, i».w. w 23,». 
sos Muzyka, 5.30 Rozmaitości 

;<ón, S.50 Muźvka. n iu Organv 
kinowe. ».» Kalend, rad. « 
Glmn. 6 40 Muzyką rozr. 7,10 

I Muzyka Igr), HOR Przegląd prasy. 
1 U.|3 Polskie nielodle lud, 8 35 

Suity balet. 9 00 „Z piosenką 
IrU nam wesoło’’ — and dla 
kl, 11 II, n Sn Kom e t msirl 
ork. lozgt, śląskiej PR, io»O 

; Szkianku mleka” — wow. n.
Brnszklewleza it>& Korieei t «vm- 
fonlezny, 11.00 „u przyjaciół”, 
łi.ao Utwory na flet. 11.45 Muzy
ka rozr, ll.h) Au<t. aktualna, 
r 50 Muzyka lud. ró-nych nm o- 
Mw, 15.50 ..Ną działce I w nrg. 
cownl” and, dlg młodych bio. 
logów, fon ponui, muzyka symf. 
13 45 Pieśni leomnozyt, polskich 
ni tematy jurt, I4iw „Mannie” — 
aurt, dla kl. I I II, 14.50 Kon-ert 
Choru I o-k, rozgł. Wrocławskiej 
PR. 15.10 Muzyka lud. 15.30 Błę- 
kifną sztafeta. 15,05 Rugene Yzare: 
Wyznanie — poemat «vmf. 15.15 
Muzyka rozr, 15 45. Wyzwolenie 
Warszawy ~ oo«. 17,55 Melodie 
o-ereikowe. .17 40 Na warazaw- 
’klel fali, łi.ao Jean Ftancalą: 
hęwe szafy króla - suiią balet. 
16,35 Muzyką 1 aktualności, 
And. o Warszawie w norac. Rro. 
nlsawa Wlernika 1 Marleno Bę- 

50Kronika aportowa.
50 55 Muzyko fan. 51.0# Koncert 

a'' orl<’PR. ,..3u Koncert symfoniczny.

KASA Spółdzielcza w f zarnsm, 
pow. Człuchów, zakupi dwie ka
sy pancerne ogniotrwałe. Oferty 
składać pod w/w adres.

K-25-1
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Nowe rocznice
kulturalne

Światowej Rady 
Pokoju

Jak dowiaduje Mę Ageneja 
Robotnicza, Światowa Rada 
Pokoju postanowiła ogłosić na 
tok 1»S7 siedem następujących 
rocznic kulturalnych:

15 lutego przypada setna ro
cznica śmierci wielkiego kom 
pozybora rosyjskiego, MICHA
ŁA GLINKI — twórcy rosyj
skiej opery narodowej, kom
pozytora oper „Iwan Susa- 
nln" 1 „Rusłan i Ludmiła" 
oraz wielu pieśni i kompozy
cji muzycznych. Ponadto w 
lutym będziemy obchodzić 
2S0-lecle urodzin znakomitego 
komediopisarza wiosniego,

CARLO GOLDONIEGO. któ- 
rego sztuki, m. tn. „Mirando 
linę" często wystawiała osta
tnio nasze teatry. Goldoni był 
reformatorem komedii wło
skiej I na miejsce starej com 
medll deFarte wprowadził ko
medię obyczajową.

W lutym uczcimy też pa
mięć głośnego poety Amery
ki H. W. LONGFELLOW‘A, 
który przyszedł na świat 130 
lat tomu. Znany Jest nam 
przede wszystkim jako autor 
nastrojowego zbioru wierny 
„Glosy nocy", zbioru ballad i 
poematów „Złota legenda" o- 
raz „Pleśni Hiawatjiy".

W maju będziemy obchodzić 
Ż30-locie urodzin znakomitego 
przyrodniku szwedzkiego, KA 
ROLA LINNE, zwanego po
wszechnie Llnneuszcm. Naj
większym Jego wkładem da 
nauk przyrodniczych było 
stworzenie systematyki roślin, 
obowiązującej z małymi znsia 
nami po dziś dzień.
We wrześniu mija sto lat -od 

śmierci wielkiego franemdiie- 
go filozofa, AUGUSTA fOM- 
Te. Był on wyznawcą klierun- 
ku materiallstycznego w nau
kach oraz pozytywizmu, pro
pagował ścisłe powiązanie na u 
ki z potrzebami społeczeń
stwa. Był twórcą podziału 
nauk według pewnych ściśle 
określonych dyscyplin gałęzi 
nauk: socjologu.

W listopadzie wreszcie bę
dziemy obchodzić dwóchset- 
lecie urodzin WILLIAMA 
BLAKE, wielkiego aaiglelskie 
go poety, malarza 1 miedzlo- 
rytnika, sławnego ze swoich 
Ilustracji do „Boskiej kome
dii" Dantego. Jako poeta 
wsławił sie głównie zbiorem 
„Pieśni dziecięcych".

Poza tym Światowa Rada 
Pokoju zaleciła uczcić pamięć 
wielkiego pedagoga czeskiego, 
JANA AMOSA KOMEŃSKI" 
EGO, który większą część swe 
go tycia spędził w Polsce i 
upamiętnił się jako jeden z 
wykładowców w słynnej Szko 
le Leszczyńskiej. W Lesznie 
te* napisał większość swoich 
prac naukowych.

Bilans wielkich przemian

O suwerenności po imieniu
TT7 ŚRÓD lekcji. Jakie na 
■ ■ / przestrzeni dziejów po- 
Wh/ bieraliśmy, lekcja suwe 
■ ■ renności najmniej nam 

chyba czasu zajęła. Ba, 
kiedy? W ciągu tych stu kilku
dziesięciu lat niewoli? Zasób wie 
dzy z dziedziny politycznej gra
matyki suwerenności i stosowa
nia jej w praktyce był też nikły. 
Więc przyszły lata, gdy „silni, 
zwarci, gotowi" wzięliśmy z 
kmicicowską fantazją kurs na 
Zaleszczyki. Cóż, sztuka niepo
dległości nie w deklaracjach 
wodzów, którzy — w Warsza
wie nie oddając guzika — gubią 
portki na zaleszczyckiej szosie. 
Trzeba się więc wciąż jej uczyć 
od nowa. W praktyce. A nie po
wtarzać tylko jak za panią mat
ką, że suwerenność — to rów
ność i niezawisłość, to nieinge
rencja obcych sil w sprawy we 
wnętrzne.

W praktyce wiele słów wróci
ło w październiku ze stronic do
gmatycznych ksiąg na ziemię. 

I Zawdzięczamy to ludziom trzeź- 
■ wym i rozsądnym, ludziom par- 
; tii, którzy podjęli trud wielki i 
odpowiedzialny. Trud nazywa
nia pewnych rzeczy po imieniu. 
Trud mówienia prawdy. A więc 
i nazwania suwerennością tego, 
co się w istocie rzeczy suweren
nością nazywa, i usunięcia z na 
szego życia państwowego spraw 
nic z tym pojęciem nie mają
cych wspólnego. Czy jednak 
rzecz sprowadza się do choćby 
najprawdziwszej deklaracji? Nie.

Mieliśmy już za sobą VIII 
Plenum. Program został sformu 
lowany. Uchwały przyjęte. Sta- 
.nowisko rządu polskiego w dzie 
dżinie usunięcia niedociągnięć 
w stosunkach z ZSRR — znane. 
Ale to nie było wszystko. Su
werenność — jak pisał Jeden 
z publicystów — nie jest aktem 
jednostronnym. Gdyby tak by
ło — na świecie i ze świecą nie 
znalazłby nikt krajów zależnych.

Potem przyszło spotkanie pol
skiej | radzieckiej delegacji rzą 
dowej w Moskwie. I rząd radzie 
ckl, zgodnie z duchem deklaracji 
z 30 października, uznał w pełni 
decyzje VIII Plenum w sprawie 
stosunków polsko-radzieckich. By 
ło to zwycięstwo obopólne — na 
sze i Związku Radzieckiego. Na 
.tym polega też znaczenie wyni
ków rozmów moskiewskich dla 
dziejów Polski, dla stosunków mię 
dzy państwami obozu socjalisty
cznego. Suwerenność przestano od 
mieniać w słownictwie dyploma
tycznym, ą zastosowano w prak-

łyir, /.yiKdt u* vyni wvjanr.ni. 
Zyskał sojusz. Polski 1 ZSRR. 
Zwyciężyła idea naszej suweren
ności narodowej.

Ocena moskiewskich rozmów 
jak i umowy w sprawie czasowe
go stacjonowania wojsk radziec
kich w Polsce mogła być tylko 
jednoznaczna. Zapewne bylt 1 sa 
tacy, którzy starali się lub stara
ją podważyć ich znaczenie. A Je 
dnak były 1 są trzeźwe opinie. 
I u nas. i za granicą. Warto je 
przypomnieć. Moskiewska „Praw
da" pisała np„ że czasowe sta
cjonowanie wojsk radzieckich na 
terytorium Polski zgodne z nkia 
dem poczdamskim i warszaw
skim, „odpowiada najbardziej 
żywotnym Interesom obu krajów, 
jest niezawodną gwarancją bez
pieczeństwa w obliczu realnej 
groźby agresji imperialistycznej".

Realną ocenę polsko-radziec
kich porozumień zamieściła też 
duża część prasy zachodniej. A- 
merykańska gazeta „New York 
Times" pisała np., że układ pol
sko-radziecki jest potwierdzeniem 
przez ZSRR suwerenności polski. 
Korespondent angielskiej agen
cji Reutera w Moskwie donosił, 
że Gomułka opuścił stolicę Zwląz 
ku Radzieckiego po uzyskaniu 
„oficjalnego uznania przez ZSRR, 
iż Polska jest państwem nieza
leżnym, związanym z Rosją so
juszem opartym na równoupra
wnieniu".

Konkretyzacja naszej suweren 
ności nastąpiła w trzech dzie
dzinach — politycznej, gospo
darczej i wojskowej. W politycz 
nej uczyniono duży skok jakoś
ciowy od tego, co było w okre
sie minionym, kiedy boleśnie ra
niono dumę narodową Polaków, 
mających tak smutne tradycje 
z przeszłości, i tak uczulonych 
na sprawę swej niepodległości 
i suwerenności. Czyż nic na mo 
cy równych praw Polska mogła 
się upomnieć o swoich obywate
li? W ślad za listami z Worku- 
ty — drukowanymi na lamach 
„Nowej Kultury” — przyjechał 
ich autor. Za nim przyjechały 
tysiące innych, deportowanych 
w różnych okresach i w różnych 
tragicznych okolicznościach.

W dziedzinie gospodarczej 
można liczyć likwidację błędów 
przeszłości w milionach rubli. 
Ale można i trzeba liczyć to u- 
znanietn naszych roszczeń — 
uznaniem wobec równoprawne
go partnera. Można wreszcie i 
trzeba liczyć kilkuset milionową 
pożyczką i tysiącami tysięcy ton 
zboża radzieckiego, tak bardzo 
nam w tym trudnym okresię po
trzebnego. A zatem nie tylko 
odrodzeniem naszej suwerenno
ści, ale i dowodami przyjaźni i 
pomocy.

Strona wojskowa znalazła 
swój epilog w grudniu, w podpi 
sanym statusie wojsk radziec
kich w Polsce. I w tej dziedzi
nie zyskaliśmy rangę suweren
nego państwa, które wie, co się 
na jego terenie dzieje. Niektórzy 
żądają wycofania wojsk radziec 
kich. „To dopiero będzie praw
dziwa suwerenność" — powiada 
ją. Suwerenność? Daj nam Boże 
zdrowia z takimi politykami. 
Umówiliśmy się przecież, że bę

dziemy realnie oceniać układ sil 
na świecie i myśleć o suweren
ności nie tylko na dziś, ale i na 
jutro. Jeżeli więc za Labą są 
siły zainteresowane w zmianie 
naszych granic na Odrze i Ny
sie, kto mógłby — myśląc na
prawdę o naszej niepodległości 
— proponować nam takie roz
wiązanie? Chyba ten, którego 
nie opuściły Jeszcze ciągoty z 
czasów tromtadrackich mar
szów na Zaolzie czy Litwę.
„Polską — mówili w paźdzlernt 

ku Anglicy, ludzie o poważnym 
zasobie politycznej trzeźwości — 
próbuje zapewnić sobie suweren
ność, Jaka wydalę się możliwa do 
osiągnięcia w układzie realnych 
warunków politycznych I ustrojo 
wych". Mieli rację, odrywając 
bowiem sprawę suwerenności od 
realnych warunków politycznych 
I ustrojowych, można popaść tyl 
ko w księżycową megalomanię. 
Być może są I tacy, co się nią 
zarazili. Ale nam z nią zupełnie 
nie do twarzy. Szczególnie P° 
Październiku.

Szukaliśmy w październiku 
gwarancji dalszego procesu na
szej demokratyzacji. Możemy Je 
znaleźć, oddając głos na kandy
datów Frontu Jedności Narodu. 
Na ludzi, którzy mogą nam za
gwarantować, że rozsądek poli
tyczny stanie się tak dalece na
szą cechą narodową, iż nie bę
dzie Już wywoływał oklasków 
zagranicą. Tacy ludzie powinni 
mleć prawo trzymania ręki na 
pulsie Polski. Tej Polski, która 
żyje. Boryka się z trudnościami, 
ale żyje.

..^yjet Czy temu słowu zaj
rzeliście w duszę?...

Łodzianie dowiedzieli się 
coś niecoś

o muzyce »elektronowej»
„Wieczór muzyki elektronowej" — tak nazwano Imprezę ar

tystyczną która odbyła się w łódzkim Klubie Międzynarodo
wej Prasy 1 Książki. Wzbudziła ona duże zainteresowanie ło. 
ęjzian,

Prelegentem wieczoru byl muzyk Witold Krzem leński, kom
pozytor 1 dyrygent.

Zapoznał on zebranych z elementami rozpowszechniającej się 
na zachodzie Europy tzw. muzyki elektronowej — zespołu 
dźwięków, uzyskiwanych przy pomocy aparatów elektroaku
stycznych 1 tzw. muzyki konkretnej, opartej na róźn--ch dźwię
kach. np. szumie maszyn, stukocie kół pociągu, głosach zwie
rząt Itd. Prelekcja ilustrowana była muzyką z taśmy magne
tofonowej z utrwalonymi utworami Stockhausena, Meyei-Epp- 
lera, Plerre Ilenrl 1 Plerre Schaeffera.

Scenka rodzajowa pt.

Uczniowie słupscy
uprawiają szermierkę

Duża radość zapanowała 
wśród młodzieży słupskiego 
Technikum Rolniczego na wia 
domość o założeniu tam sekcji 
szermierczej.

Zaczęto się od spotkania jed
nego z uczniów z pracownika 
mi Zarządu Powiatowego LPZ. 
Zapytany o możliwości utworze 
nia u nich takiej sekcji odpo
wiedział, że musi porozmawiać 
z kolegami. Na efekt nie trzeba 
było długo czekać. Wielu chęt 
nych zgłosiło się do sekcji.

Wychowaniem młodych szer
mierzy zajął się instr. Bana
szek, który odbył kurs szkole
niowy w Mrągowie. Dzięki je
go staraniom ZP LP2 dostar
czył nowopowstałej sekcji 
sprzęt i przystąpiono do trenin 
gów. Odbywają się one w po 
niedzialki i czwartki w godz.

Piłkarze A-klasowej Reg'1 ze 
Świdwina przystąpili do przepro
wadzania zaprawy zimowej. Na 
treningi uczęszcza 70 zawodni
ków. Wobec tak znacznej liczby 
piłkarzy, podzielono Ich na dwie 
grupy. Zajęcia odbywają się dwa 
razy w tygodniu. Prowadzi je 
Instr. Paszel.

Sportowcy świdwlńsklej Regi 
mają wiele kłopotów z salą spor
tową. Dużg sala w PDK nadaje 
się na prowadzenie zajęć sporto. 
wych względnie odbywanie tam 
zawodów, Prez. PRN w Świdwi
nie winno pójść na ustępstwa 1 
umożliwić sportowcom korzysta
nie z niej.

Dotąd wykorzystywana była 
ona wyłącznie na narady, służy
ła też jako sala widowiskowa. 
Wydaje się, że znajdująca się w' 
budynku Prez. PRN sala może 
być wykorzystana do tych ce. 
Iow. Z powodzeniem mogą się 
w niej odbywać zarówno posie
dzenia jak I może stać się ona 
salą tcatralno-widowiskową.• • •

Na odbytym zebraniu połącze
niowym zrzeszeń sportowych w

Świdwinie ukonstytuował się 
skład prezydium zarządu nowego 
klubu sportowego — Rega. Pre
zesem honorowym wybrano H. 
Bednarskiego — przew. Prez. 
PRN, prezesem klubu został 
L. Gierka, wiceprezesi: do spraw 
organizacyjnych — E. Frąszczak. 
do. spraw gospodarczych — E. 
Krupa, sekretarz — St. Szczygieł, 
skl, członkowie — F. Paszel, J. 
Mach, A. Stacbyra, • * •

Mistrzostwa powiatu Świdwin 
w tenisie stołowym kobiet 1 męż
czyzn odbędą się 27 bm.

wyborcze
JAK SIĘ NIEKTÓRYM 
ZDAJE

Nie każdy dorosły 
może iść już w posfy.

• •

Dziś każdy, nawet związek 
wędkarzy 

o kandydacie na posła marzy.

• • •

Gdyby wybrali go na posła 
Polska w potęgę' by urosła.

Lech Niekrasz

Na mistrzostwach 
Polski LZS

Na odbytych w Przemyślu 
lekkoatletycznych mistrzostwach 
Polski, w hali zrzeszenia LZS, 
startowali dwaj reprezentanci 
województwa koszalińskiego — 
Kaczmarek i Schutz. Pierwszy 
z nich wypadl słabiej niż się 
spodziewano. Z wynikiem 165 
cm uzyskanym w skoku wzwyz 
znalazł się on na 5 miej
scu. Jego kolega zrzeszeniowy 
z Bytowa Schutz wśród 16 
biegaczy, którzy walczyli o ty 
tul mistrzowski w biegu na 
3000 m, zajął 3 miejsce z cza 
sem 9,38,0.

Juniorzy 
na półmetku 
mistrzostw koszykówki

Juniorzy naszego okręgu ubie
gający się o tytuł mistrza woje

wództwa w koszykówce, startu
jących w ramach ligi między
szkolnej osiągnęli półmetek. Je
szcze tylko drużyny pierwszej 
grupy mają rozegrać ostatnią ko
lejkę spotkań pierwszej rundy. 
Zespoły II grupy zakończyły roz
grywki tej rundy. Runda rewan
żowa rozpocznie się 27 bm.

Oto tabelki obu grup:

Pod mostem, widocznym przez okno 
pokoju, przejechał pociąg. Kłęby dymu 
buchnęły na ulicę. Kapitan Cypryn pyk- 
nął fajkę. Obaj milczeli przez chwilę. 
— Tak, to jest problem — powiedział 
kapitan Cypryn — co tu w tym wszyst
kim robi Radziejewska? Jeśli bransoletką 
do niej rzeczywiście należy? Ale inicja
ły się zgadzają, jej zachowanie w nie
dzielę, gdy ter*: je sobie przypominam 
też daje trochę do myślenia. Wiecie co, 
poruczniku — kanitan Cypryn spojrzał 
na zegarek — dzisiaj już jest za póź
no, ale jutro my się chyba do nit j 
przejdziemy. Najlepiej, jak z nią sami 
jeszcze raz porozmawiamy.
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Piątek

Porucznik Grunwald nacisnął dzwonek. 
Po kilku sekundach odezwały się z głę
bi mieszkania kroki. Podeszły bliżej. 
Drzwi otworzyły się I stanęła w nich 
Radziejewska. Jej niespokojne oczy pa
rokrotnie przeskoczyły z porucznika 
Grunwalda na kapitana Cypryna. Wresz
cie odezwała się: — Męża niestety, nie 
ma w domu.

— To nawet lepiej, chciellśmy właś
nie z panią porozmawiać.

— Ze mną?
— Tak.
— Ależ... tn miałam do powiedzenia.

to Już powiedziałam f nie wiem, czy 
mogłabym jeszcze coś do tego dodać.

— Zaszły nowe okoliczności.
— Ale co ja mam z nimi wspólnego?
— Porozmawiamy, wyjaśnimy to pani 

— uspokoił ją kapitan Cypryn.
Radziejewska szepnąła: — Proszę do 

środka.
Przeprowadziła Ich przez hall do poko

ju. Zaprosiła, żeby usiedli. Sama zaję
ła miejsce w fotelu w pobliżu okna. Ka
pitan Cypryn rzeki: — Jak powiedzia
łem, zaszły nowe okoliczności, które 
wymagają dodatkowych informacji. 
Przeczytaliśmy ponownie protokół z pani 
niedzielnych zeznań. Czy dzisiaj, po kil
ku dniach, kiedy pani miała czas nad 
wszystkim się zastanowić, nie zechda- 
łaby pani dorzucić do nich czegoś no
wego?

— Nic więcej prócz tego, co powie
działam w niedzielę, nie wiem. Niczego 
więc nie mogę dodawać.

— Podtrzymuje pani wszystko, co Jest 
zawarte w protokole?

— No tak, podpisałam go przecież.
— Nie chodzi w tej chwili o podpis. 

W niedzielę pani była wstrząśnięta wy
padkiem, mogła się pani pomylić albo 
co zapomnieć.

—• Niczego nie zapomniałam.
— Ano, skoro pani tak twierdzi... Pro

szę pani, czy pani posiada biżuterię?
Radziejewska przechyliła się na bok w 

stronę stolika, na którym spoczywała

paczka papierosów. Kapitan Cypryn ob
serwował ją. Radziejewska włożyła do 
ust papierosa, płomyk zapałki zachybo- 
tał w jej palcach. Powiedziała powoli: 
— Tak.

— Dużo?
— Sporo. Ala dlaczego panowie o to 

pytają? Czy to ma co wspólnego ze 
sprawą?

— Może mieć. Czy pani mogłaby nam 
pokazać swoją biżuterię?

Radziejewska milczała. Paliła nerwowo 
papierosa. Milczenie przez nikogo nie 
przerywane przedłużało się. Wreszcie 
kobieta powiedziała powoli: — Tak się 
złożyło, że... — urwała, popatrzała na 
nich i dokończyła szybko — nie mam 
jej w domu.

— A gdzie Ją pani ma?
— Porozpożyczałam różnym znajo- 

mym.
— Może pani wymienić kilka nazwisk?
Radziejewska wstała z fotela: — Pro

szę panów, ja doprawdy nie widzę po
wodu, dla którego panowie mieliby mnie 
tak męczyć. To nie ma nic wspólnego 
z nieszczęściem, Jakie spotkało pana No
waka. Ja jestem chora i taka rozmowa 
tak mnie wyczerpuje, że potem tydzień 
będą to odchorowywała. — Usiadła ze 
spuszczoną głową. Kapitan Cypryn wy
jął z kieszeni bransoletkę w kształcie wę
ża i podszedł z nią ku niej:

— Czy to też należy do pani?
Radziejewska cofnęła się tułowiem do 

tyłu: — Tak. Gdzie to pan znalazł?
— Gdzie pani to zostawiła? Komu to 

pani sprzedała?
— Nie sprzedawałam nikomu, Ja nie 

iprzedaję swojej biżuterii. Zgubiłam.
— Kiedy?
— Nie pamiętam.

(d. c. n.)

Piłkarze Regi wznowili treningi

od 19 do 21-szeJ. Treningi 
przeprowadzane są w broniach: 
szabli, bagnecie, szpadzie i flo 
recie. I ł|

Uczniowie, mimo braku dre
sów uczęszczają na wszystkie 
zajęcia, pilnie słuchają wskazó 
wek instruktora. Zadatki na do 
Ibrych szermierzy zdradzają: 
Mazurek. Jędrasik, Wojczuk, 
Pietras i Sinica.

Dziewczęta z powodu brakli 
sprzętu rozpoczną treningi nie
co później. Spodziewają się one. 
że ZW LPZ przyspieszy przeka 
zanie funduszy na zakup dre
sów. । (

Sport szermierczy jest Jese* 
cze mało popularny wśród mlo 
dzieży szkolnej. Uczniowie TR 
w Słupsku apelują do swych ko 
lęgów, by zakładali u siebie 
sekcje szermiercze. i

Stal Słupsk 4:0 178:95
SKS Znicz Białogard •3:1 199:129
l.ZS Świdwin 2:2 110:135
Zryw ZSZ Białogard 1:3 144:220
Zryw ZSZ Walcz 0:4 50:102

Zryw ZSMR Koszalli 
Bałtyk Koszalin

i 5:0
4:1

279:148
249:162

Zryw TH Koszalin 2:3 213:160
Start Sławno 2:2 129:141
Zryw TF Koszalin 2:3 196:218
Zryw TR Słupsk 2:4 164:258
Zryw ZSZ Słupsk 0:4 58:201

GRUPA I

GRUPA II


